
P r o t o k ó ł
25. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 2 Września 1884.

Początek o godzinie 12. w południe.
Przewodniczący : Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretarze: posłowie Dr. Stanisław hr. Badeni, Książe Władysław Sapieha, Tytus Siengalewicz.
Obecnych posłów 89.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Namiestnik JE Filip Zaleski.
Marszałek konstatuje dostateczną ilość posłów a ogłaszając reskrypt cesarski z 20. Sierpnia 

1884. zwołujący odroczony w r. z. Sejm krajowy, — otwiera posiedzenie.
Po uroczystem przemówieniu wnosi Marszałek okrzyk na cześć Najjaśniejszego Pana, który 

Izba trzykrotnie powtarza.
Marszałek uwiadamia Izbę, że z powodu ważnych przeszkód nie wezmą udziału w obradach 

Sejmu: Najprz ks. Biskup Józef Alojzy Baron Pukalski i Rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego Udalryk 
H eyzmann — następnie udzielił urlopów PP. Romanowiczowi na dni 5, hr. Stanisławowi 
Tarnowskiemu z Krakowa na dni 8, hr. Janowi Stadnickiemu na dni 5.

Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Badeni odczytuje następujące prośby o urlopy : PP. Wła
dysława Wolańskiego na dni 11, Tadeusza Wasilewskiego na dni 14, hr. Henryka Wodzickiego 
na dni 14, E. Jędrzejowicza na dni 14 i hr. Stanisława Tarnowskiego młodszego na dni 1 4 —  
których Izba udziela.

Nakoniec uwiadamia Marszałek Izbę iż udzielił urlopu na dni 8 p. Dr. Arnoldowi Rapo- 
portowi.

Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Badeni odczytuje spis petycyj od Nr. 754 do 761 które 
przydzielono następującym komisyom:

Komisyi petycyjnej 1. 754, 755 i 760; komisyi edukacyjnej 1. 756, 757 i 758 ; komisyi 
administracyjnej 1. 759 i 761.

Marszałek oddaje cześć pamięci zmarłego Członka Sejmu JE. Najprz. Arcybiskupa Wierz- 
chlejskiego i posła Barona Edwarda Błażowskiego, którą Izba przez powstanie wyraża.



Sekretarz Dr. Stanisław hr. Badeni odczytuje dostatecznie poparty wniosek hr. Władysława 
Koziebrodzkiego treści następującej: _

r ^ ~ ~ ~  W n i o 8 e k.
f Wysoki Sejm raczy uchwalić następujący projekt do ustawy:

U s t a w a
z dnia dla Królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem

Krakowskiem.
Zgodnie z uchwałą Sejmu krajowego Mego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 

Księstwem Krakowskiem rozporządzam co następuje:

Art. I.
Wszystkie budynki szkół ludowych, niemniej zabudowania, na wolne pomieszczenie nau

czycieli przeznaczone, mają być nieprzerwalnie zabezpieczone od szkód ogniowych w zakładzie 
od takich szkód ubezpieczającym.

Art. II.
Koszta tego zabezpieczenia należą do kosztów utrzymania budynków w Art. I. wskazanych 

i do nich stosują się przepisy o konkurencyi szkolnej.

Art. III.
Uzyskane z zakładu assekuracyjnego wynagrodzenie stanowi pierwszy fundusz odbudowania, 

a tylko niepokryta tym funduszem reszta kosztów odbudowania ma być osiągniętą ze źródeł 
wymienionych w ustawie o konkurencyi szkolnej

Alt. IV.
Polecam Mojemu Ministrowi oświecenia wykonanie tej ustawy.

Lwów dnia 2. Września 1884. j
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Wiodyslaw Koziebrodski.
Ks. Dr. Kopyciński, Mieroszowski, Starowiejski. Hoszard, Madeyski, Jaworski, Tadeusz. 

Langie, Stanisław Stadnicki, Gross, M. Rey, S. Badeni, J. Męciński, Dembowski, Jerzy Czarto
ryski, Żarski, Zawadzki, ks. Sawa, Czesław Lasocki, Abrahamowicz. Seweryn Henzel, W. Sapieha

Marszałek uwiadamia że wniosek ten traktowany będzie regulaminowo.

Z porządku dziennego następuje: Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału kraj. o za
twierdzenie poręczenia pożyczki rządowej 300.000 zł. na zasiewy jesienne w okolicaeh powodzią 
dotkniętych.

Sprawozdawca p. Wereszczyński odczytuje to sprawozdanie i wnosi odesłanie go do komi- 
syi budżetowej z poleceniem załatwienia.

P. książę Adam Sapieha wnosi wyoranie osobnej komisyi z 15 członków dla sprawy 
powyższej.

P. ks. Jerzy Czartoryski popiera sprawozdawcę.
P. hr. Gołejewski popiera wniosek ks. A. Sapiehy i stawia poprawkę co do ilości członków tej 

komisyi, która miałaDy wynosić 10.
P. ks A. Sapieha w powtórnem przemówieniu popiera swój wniosek.
Po zamknięciu dyskusyi, gdy i sprawozdawca przychylił do wniosku ks. A. Sapiehy popie

rając wybór osobnej komisyi powodziowej, Marszałek poddaje pod głosowanie wnioski ks. A. Sa
piehy i hr. Gołej ewskiego.

Izba przyjmuje jednomyślnie wniosek p. ks. A. Sapiehy.
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Marszałek oświadcza, iż wybór komisyi powodziowej nastąpi na jednem z najbliższych 
posiedzeń.

Z porządku dziennego następuje: Sprawozdanie komisyi lustracyjnej <> czynnościach W y
działu krajowego za czas od 1 Lipca 1882. do 1. Lipca 1883.

Sprawozdawca p. Gross odczytuje sprawozdań.o i os w utucza irmen icni komisy!, zc lezolu-
cye powzięte przez komisyę, z biegiem ezasu stały się bezprzeunnotowcm i d. a tego ko misy a je cofa.

P. Antoniewicz żąda otwarcia jeneralnej dyskusy; nad całością sprawozdania.
Marszałek otwiera dyskusję jeneraluą.
P. Antoniewicz po dłuższem pzzemówieniu stawia następujący wniosek.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Spraw ozdanie komisyi lustracyjnej zwraca się komisyi budżetowej w celu przedłożenia 

projektu dla przeprowadzenia kontroli administracyjnej i rachunkowej nad czynnościami W y
działu krajowego i

2. przedłożenia treściwego sprawozdania o genezie i przebiegu kłopotów finansowych W y
działu krajowego od roku 1880. począwszy.

Po przemówieniu PP. Goldmana, Henzla, Pietruskiego, Antoniewicza powtórnie, Hoszarda, 
ks. Sieezyńskiego i zamknięciu rozprawy ogólnej, sprawozdawca wnosi przejście do porządku dzien
nego nad wnioskiem p. Antoniewicza.

Marszałek poddaje do poparcia wniosek p. Antoniewicza, którego Izba nie popiera i przy
stępuje do rozprawy szczegółowej.

Sprawozdawca o czynnościach Dep. I., Wydziału krajowego p. Renzel czyta sprawozdanie.
Na wniosek p. Hausnera Izba uwalnia sprawozdawcę od czytania sprawozdania.
Następnie zabiera glos sprawozdawca o czynnościach Dep. II. p. A. Jędrzejowicz.
Na wniosek p. br. Szczęsnego Koziebrodzkiego uwalnia Izba sprawozdawcę od czytania 

sprawozdania.
Sprawozdawca wnosi cofnięcie rezolucyi komisyi lustracyjnej.
Poseł ks. Sieczyński zabiera głos i stawia następujący wniosek:

Wysoki Sejm uchwali:

Na przyszłość komisja lustracyjna nie będzie wprost stawiać wniosków od siebie, tylko 
umotywowawszy swoją opinię, przedłoży ją Wysokiemu Hej mówi z wnioskiem odesłania sprawy 
do pewnej komisyi.

Po przemówieniu p. Henzla, Golejewskiego i Sieezyńskiego powtórnie Marszałek poddaje 
do poparcia wniosek p, ks Sieezyńskiego, którego Izba nie popiera.

Sprawozdawca o czynnościach Dep. III. p. Dembowski czyta sprawozdanie komisyi. Na 
wniosek p. Dr. Stanisława hr. Badeniego. Izba uwalnia sprawozdawcę od czytania sprawozdania, 
który oświadcza, że zawarte w sprawozdaniu rezolucye, komisya cofa.

Sprawozdawca o czynnościach Dep IV. p. hr Stanisław Stadnicki uwolniony od czytania 
sprawozdania na wniosek p. Małeckiego oświadcza, iż rezolucye zawarte w sprawozdaniu, komi
sya cofa.

Marszałek uwiadamia Izbę, iż komisya odnośne do powyższych departamentów rezolucye 
cofnęła, Izba zaś przyjmuje całe sprawozdanie komisyi lustracyjnej do wiadomości.

P. Goidmann zabiera głos i prostuje drobne pomyłki drukarskie zawarte w sprawozdaniu 
komisyi lustr, o czynnościaeh Dep. V.

P. Hoszard Członek Wydziału krajowego sprawdza cyfry następujące tego sprawozda
nia a t o :

1‘ro ta k ó ł 85. jwwedwn-t-o .
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Według zamknięcia rachunków preliminowano w budżecie R. III. (koszta leczenia! i w Rubr. 
IX. (dotaeye:) sumę 670.390 złr. wydano w tych dwóch Rubr: nie 641.053 zł. jak jest w spra
wozdaniu lecz 655.625 zł..

Ponieważ nadwyżka dochodów leczniczych zakładów kraj. wynosi 56.707 zł. a zwroty są 
większe od spodziewanych o 11.649 zł. więc rzeczywisty wydatek jest nie 584.345 zł.; (:jak 
w sprawozdaniu:) lecz 587. 270 złr. t. j. zaoszczędzono 83.130 a nie 86.045 zł.

W r. 1878 wszystkie „rzeczywiste" wydatki sanitarne ( :Rubr III. XI. IV. V .:) wynosiły nie 
jak w sprawozdaniu 844.183 zł. lecz po odtrąceniu nadwyżki zwrotów 805.352 zł.; w r 1882.
nie 653.500 zł. lecz 648.828. zł. t. j. nie 190.682 zł. lecz 158.524 zł. mniej.

Następnie zabiera głos sprawozdawca komisyi lustracyjnej o czynnościach Dep. VI. Wydziału 
kraj. p. ks. Władysław Sapieha, który uwolniony na wniosek p. Dr. Stanisława hr. Badeniego, 
od czytania sprawozdania, czyta następujące wnioski komisyi:

A. Wydział krajowy uwzględniając projekt podziału kraju na powiaty polityczne : sądowe 
przyjęty przez Wys. Sejm uchwałą z dnia 29. Maja 1875 i wszelkie od tego czasu dokonane 
zmiany na podstawie rozporządzeń władz rządowych i autonomicznych;

następnie uwzględniając projektowane przez c. k. Ministerstwo sprawiedliwości utworzenia 
czterech nowych Sądów powiatowych, przystąpi co rychlej do ostatecznego uporządkowania po
działu kraju na okręgi powiatów sądowych i administracyjnych.

ti. Wydział krajowy dołoży wszelkich starań w celn szybkiego wprowadzenia w życie no
wych czterech Sądów powiatowych, które c. k. Ministerstwo sprawiedliwości utworzyć przyrzekło. 

Izba uchwala te wnioski.
Marszałek podaje ogólny wniosek komisyi lustracyjnej „przyjęcia sprawozdania tej komisyi 

o czynnościach Wydziału krajowego za czas od 1. Lipca 1882 do l. Lipca 1833 do wiadomości" , 
Izba uchwala ten wniosek.

Marszałek oświadcza, iż jakkolwiek porządek dzienny nie został wyczerpany, dla spóźnionej 
pory zamyka posiedzenie i naznacza następne na d. 4 września 1884. o godz. 11. przed połud. 
z następującym porządkiem dziennym.

Porządek dzienny 26. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego, które się 
odbędzie we Czwartek dnia 4. Września 1883 o godzinie 11. przed południ :m.

1. Wybór komisyi powodziowej z 15 członków.
2. Sprawozdanie komisyi konkurencyjnej o ustawie konkurencyjnej kościelnej, --- Spra

wozdawca Członek Sejmu Rittner.
3. Sprawdzenie wyborów poselskich. — Sprawozdawca p. Pietruski.
4. Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku posła Merunowicza o zaprowadzenie kary 

osiedlania w rolniczych karno-poprawczych koloniach. — Sprawozdawca p. Żarski.
5. Sprawozdanie komisyi budżetowej o wniosku p. Chrzanowskiego co do poboru i rozraeho- 

wania podatków i dodatków indemnizacyjnych i krajowych. —  Sprawozdawca p. Chrzanowski.
Koniec posiedzenia o godzinie 2. po południu.

M arszałek kra jow y:

Dr. Z y b l i k i e w ic z  w. r.

S e k r e t a r z e :

Tytus §iengnlewicz k- r. 
St. Bad n i i w. r.



Spis petycyi
5

wniesionych po dzień 2. Września 1884.

L. pet. 754. Jan Huzar przez p. Władysława Wolańskiego o zapomogę dla żony Łucyi 
w celu umożliwienia jej ukończenia kursu nauk położniczych.

L. pet. 755. Gmina Przeginia duchowna i narodowa przez p. Mieroszowskiego w sprawie 
wydzierżawienia prawa polowania w tych gminach przez Starostwo krakowskie hr. Tenczyńskiemu.

L. pet. 756. Wydział krajowy przedkłada prośby Wydziałów powiatowych w Brzozowie, 
Brodach i Łańcucie o zniesienie chajderów.

( L .  pet. 757. Wydział krajowy przedkłada petycyę Wydziału powiatowego w Jarosławiu 
w przedmiocie zniesienia chajderówJ

L. pet. 758. Wydział krajowy przedkłada petycyę Wydziału powiatowego w Żywcu 
w przedmiocie zniesienia chajderów,}

L pet. 759. Mieszkańcy miasta Nowego Sącza i okolicy przez p. Smarzewskiego o zapro
wadzenie całodziennej służby na poczcie w Nowym Sączu.

L. pet. 760. Ks. Tomasz Pociłowski, proboszcz z Łącka i to warzysze przez p. Zborowskiego 
w sprawie święcenia niedziel i świąt.

L. pet. 761. Gmina miasta Trembowli przez p. Bolesława Rozwadowskiego o udzielenie 
bezprocentowej pożyczki na budowę koszar.

Z Drukarni Ludowej we Lwowie.
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P r o t o k ó ł
26. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 4. Września 1884.

Początek o godzinie 11. minut 10.
Przewodniczący Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretarze: posłowie Dr. Stanisław hr. Badeni, ks. Władysław Sapieha, Tytus Siengalewicz.
Obecnych posłów 108.
Ze strony e. k. Rządu: c. k. Namiestnik JE. Filip Zaleski.
Marszałek zagaja posiedzenie i oznajmia, że protokół z 24. posiedzenia uznaje za przyjęty,

gdyż żadnych przeciw niemu nie poczyniono zarzutów, zad protokół 25. posiedzenia został zło
żony w biurze sejmowem.

Izba udziela 14 dniowego urlopu p. Łukaszewiczowi. Marszałek uwiadamia Izbę, iż udzielił 
hr. Tarnowskiemu z Dzikowa 8 dniowego urlopu.

Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Badeni czyta spis petycyi od Nr. 762 do Nr. 807 które przy
dzielono następującym komisyom:

Komisyi petecyjnej L. 764, 788, 802.
edukacyjnej „ 762, 765, 785, 791, 792, 793.

„ drogowej „ 767, do 782, 784, 804.
budżetowej „ 763, 783, 789, 790, 794, 795, 797, 798, 799, 800, 801, 803,

805, 806.
„ administracyjnej „ 766, 786, 807.

prawniczej „ 787.
„ kultury krajowej „ 796.

Z porządku dziennego następuje: Wybór komisyi powodziowej z 15 Członków.
Na skrutatorów powołuje Marszałek posłów: Struszkiewicza, Lasockiego, WolańsJłiego Mi

kołaja, Kozłowskiego, ks. Sieczyńskiego, Maxa, Skarszewśkiego i Antoniewicza.
P. Struszkiewicz ogłasza rezultat wyboru:
Głosujących 95.
Jednogłośnie wybrani:
PP. Antoniewicz, Badeni Kazimierz, Chrzanowski, Hausner, Henzel, Jędrzej o wicz Stanisław, 

Koziebrodzki Władysław, Męcióski, Potocki Artur, Rey, Sanguszko, Sapieha Adam, Stadnicki 
Jan, Tarnowski Jan, Zamoyski.



Marszałek wzywa komisyę, by w celu ukonstytuowania się zebrała się zaraz po posie 
dzeniu Sejmu.

Z porządku dziennego następuje: Sprawozdanie komisyi konkurencyjnej o ustawie konku
rencyjnej kościelnej.

Sprawozdawca członek Sejmu Rittner uwolniony od czytania a Izba przystępuje do rozprawy 
ogólnej.

Do głosu zapisani: PP. Popiel Jan, ks. Kopyciński, Starowiejski.
P. Popiel wnosi przejście do porządku dziennego nad projektem komisyi.
Następnie przemawiają p. ks. Dr. Kopyciński i Starowiejski, który stawia następujący 

wniosek, przez Izbę dostatecznie poparty:
„Wysoki Sejm raczy uchwalić odroczenie dysKusyi nad przedłożeniem komisyi i odesłanie 

do komisyi przedłożonego projektu do ustawy konkurenc}rjnej z poleceniem uzupełnienia go w n a
stępujących punktach :

1) Umieścić w §. 10. projektu do ustawy, że tak obszary dworskie — jako też w ogóle 
posiadłości nieruchome winny konkurować do wydatków na budowę kościołów i plebanij tego 
obrządku, do którego ich właściciele należą,

2) Oznaczyć w §. 14. sposób wyboru członków komitetu parafialnego przez ogół parafian.
3) Określić w §. 20. jaśniej zakres działania zgromadzenia konkurencyjnego przy rozpra

wach konkurencyjnych w stosunku do władzy politycznej.
4) Pominąć postanowieni: §. 9. co do wytworzenia funduszu zapasowego z dodatków do 

podatków.
5) Zapewnić w §. 16. i 24. ordynaryatowi ingerencyę i kontrolę w zarządzie prowadzonym 

przez komitety parafialne".
Po przemówieniu p. Pietruskiego, JE. Namiestnika, stawia p. Madejski wniosek następujący :
„Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sprawozdanie o ustawie konkurencyjnej kościelnej zwraca się komisyi sejmowej z wezwą 

niem, ażeby wobec objaw_mych w toku ogólnej rozprawy zdań i w obec złożonego dzjsiaj ze 
strony c. k. Rządu oświadczenia, przedłożony projekt do ustawy ponownie wzięła pod rozwagę 
i Sejmowi jak najrychlej zdała sprawę.

Przemawiają jeszcze:
Pp. hr. Golejewski, Popiel Jan, ks. Kopyciński, Starowiejski powtórne który cofa 

dyrektywę wyrażoną w swoim wniosku i przystępuje do wniosku p. Madejskiego, wreszcie p. ks. 
Buchwald który wnosi nadto wzmocnienie komisyi konkurencyjnej o 4 członków; poczem za
myka Marszałek rozprawę ogólną i udziela głosu sprawozdawcy. Sprawozdawca przystępuie do 
wniosku p. Madejskiego i zgadza się na odesłani^ sprawozdania ponownie do komisyi konku
rencyjnej.

Marszałek poddaje pod głosowanie wniosek p. Madejskiego oświadczając, iż jest on identy
czny z wnioskiem p. Starowiejskiego.

Izba przyjmuje ten wniosek jednomyślnie a następnie uchwala wniosek p. ks. Buchwalda 
wzmocnienia komisyi konkurencyjnej o 4 członków.

Przemawia jeszcze dla sprostowania faktu p. ks. Sawa
Z porządku dziennego następuje: Sprawdzenie wyborów poselskich.
Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie “Wydziału krajowego o wyborze uzupełnia

jącym jednego posła na Sejm krajowy z ciała wyborczego większych posiadaczy byłego obwodu 
Czortkowskiego z wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Erazma Wolańskiego na posła z ciała wyborczego większych 
posiadłości byłego obwodu Czortkowskiego uznać za ważny.

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.



Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o wyborze uzupełnia 
jącym jednego posła na Sejm krajowy z ciała wyborczego większych posiadłości byłego obwodu 
Sanockiego z wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Zygmunta Kozłowskiego na posła z okręgu wyborczego 
większych posiadłości byłego obwodu Sanockiego uznać za ważny.

Izba przyjmuje ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o wyborze posła na 

Sejm krajowy z kuryi miast okręgu wyborczego Stanisławów z następującym wnioskiem :
Wysoki Sejm raczy wybór p. Ignacego Kamińskiego na posła z kuryi miast okręgu wybor

czego Stanisławów uznać za nieważny.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Badeni czyta rotę przyrzeczenia, które p. Zygmunt Kozłowski 

składa w ręce Marszałka.
Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Badeni czyta dostatecznie poparty wniosek naglący p. Struszkie- 

wicza treści nastęgującej:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzywa się Wydział krajowy do poczynienia energicznych kroków u Wysokiego c. k. Rządu,

aby na nadchodzącą zimę wyjątkowo doraźnie zarządził sprzedaż soli bydlęcej.
Marszałek oświadcza, iż wniosek ten będzie traktowany regulaminowo.
Marszałek zamyka posiedzenie i naznacza następne na dzień 6. Września 1884. o godzinie

11. przed południem z następującym porządkiem dziennym.
Porządek dzienny 27. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego, które się od

będzie w sobotę dnia 6. września 1884. o godzinie 11. przed południem.
1. Pierwsze czytanie wniosku p. W. Koziebrodzkiego o zabezpieczaniu budynków szkolnych 

od ognia.
2. Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku posła Merunowicza o zaprowadzenie kary osie

dlania w rolniczych karno-poprawczych koloniach. Sprawozdawca poseł Żarski.
3. Sprawozdanie komisyi budżetowej o wniosku posła Chrzanowskiego co do poboru i rozra-

chowania podatków i dodatków indemnizacyjnych i krajowych. Sprawozdawca poseł
Chrzanowski.

4. Sprawozdanie komisyi o wniosku p. Wrotnowskiego w przedmiocie utworzenia powiatowych
kas pożyczkowych i oszczędności. Sprawozdawca poseł Smarzewski.

5. Sprawozdanie komisyi wybranej dla powiatowych kas pożyczkowych o wniosku p. Henryka
Wodzickiego^ co do zarządów gminnych kas pożyczkowych. Sprawozdawca poseł Smarzewski.

6. Wybór czterech członków do komisyi konkurencyjnej.
7. Sprawozdanie komisyi dla spraw gospodarstwa krajowego o wniosku p. Antoniewicza o sub'

wencyę na przeprowadzenie prób z matami ogniotrwałemi wynalazku Ciepanowskiego. Spra
wozdawca poseł Wierzbicki.

Koniec posiedzenia o godzinie 2 */a po południu.

M arszałek krajow y :

Dr. Zyblikiewica w. r.
Sekretarz :

St. Badeni w. r. 
Sieiigalewiez a .  r

P ro tok ó ł 26 posiedzenia.
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Spis petycyj
wniesionych po dzień 4. września 1884.

762. (Gmina Hłuboczek wielki p. p. Maxa o systemizowanie tamtejszej szkoły na 2 klasową.
763. Petronela Czerepaszyńska. wdowa po nauczycielu pp. Romańczuka o zapomogę?)
764. Zwierzchność gminy Zborze, pp. Romańczuka o unieważnienie licytacyi dzierżawy prawa 

polowania w tejże gminie.
i765. Kałusz Wydział powiatowy pp. Abraharaowicza o zniesienie chajderówj
766. Kałusz Wydział powiatowy pp. Abrahamowicza o zaprowadzenie napowrót w życie produkcyi 

i sprzedaży soli dla bydła.
767. Towarzystwo gospodarskie Buczacz - Czortków ■ Zaleszczyki pp. Czartoryskiego w sprawie 

budowy drogi z Jezierzan na Ułaszkowce ku Jagielnicy.
768. Salówka zwierzchność gminna pp. Czartoryskiego popiera petycyę Wydziału powiatowego 

w Czortkowie w sprawie budowy drogi z Jezierzan na Ułaszkowce ku Jagielnicy.
769. Sosolówka zwierzchność gminna jak wyżej.
770. Szulhanówka zwierzchność gminna jak wyżej.
771. Zabłotówka zwierzchność gminna jak wyżej.
772. Czortków zwierzchność gminna jak wyżej.
773. Rosohacz zwierzchność gminna jak wyżej.
774. Jagielnica zwierzchność gminna jak wyżej.
775. Jagielnica stara zwierzchność gminna jak wyżej.
776. Milówce zwierzchność gminna jak wyżej.
777. Ułaszkowce zwierzchność gminna jak wyżej.
778. Nagórzanka zwierzchność gminna jak wyżej.
779. Dolina zwierzchność gminna jak wyżej.
780. Kapuścińce zwierzchność gminna jak wyżej.
781. Czortków Wydział powiatowy pp. Czartoryskiego w sprawie budowy drogi z Jezierzan na 

Ułaszkowce ku Jagielnicy
782. Chyrów zwierzchność gminna pp. Bereżnickiego o przeniesienie rogatek drogowych z śród

mieścia po za obręb miasta.
783. Boratyn gmina pp. Władysława Koziebrodzkiego o zapomogę na budowę budynku szkolnego.
784. Adam Noel administrator dóbr hr. Karola Lanckorońskiego pp. Męcińskiego w sprawie 

budowy drogi z Jezierzan przez Ułaszkowce do Jagielnicy.
85. Maciejowski Franciszek nauczyciel z Dąbrowy pp. Męcińskiego o przyznanie mu 4 lat 

służby przy szkole wzorowej w Krakowie i pierwszego pięciolecia^
786. Gminy Chyrów Fulsztyn i inne pp. Bereżnickiego o przeniesienie siedziby c. k. Sądu powia

towego ze Starej soli do Chyrowa.
787. Milczyce gmina pp. Jankę o wyłączenie z powiatu politycznego Mościskiego a sądowego 

Wiszeńskiego i wcielenie jej do powiatu politycznego i sądowego w Rudkach.
788. Marya z Pulników Kolmanowa w Tarnowie zamieszkała pp. ks. Kopycińskiego o załatwie

nie sprawy spornej o gospodarstwo pod L. k. 4 w Źelazowie położone lub udzieleni 
zapomogi.

789. Weiner Marya pp. Pietruskiego o udzielenie stypendyum z funduszu krajowego celem dalszego 
kształcenia się w śpiewie.

790. Wydział komitetu opieki uniwersytetu wiedeńskiego pp. ks. Kopycińskiego o subwencyę.
91. Ryglice gmina pp. ks. Kopycińskiego o zmianę ustawy szkolnej w tym kierunku, by nau

czyciele mogli pełnić obowiązki pisarzy gminnych^)



5

. J2. Siedliska gmina jak wyżej.
v93. Tuzikiewiczówna Aleksandra i Broszówna Anastazya nauczycielki szkoły wydziałowej żeń

skiej i Chodacka Joanna nauczycielka szkoły 4-klasowej żeńskiej w Tarnowie pp. ks. Kopy
cińskiego o podniesienie płacy rocznej z 360 zł. na 600 zły

794. feukułkowa Tekla wdowa po nauczycielu pp. ks. Kopycińskiego o udzielenie zapomogi, /
795. Gramczyńska Katarzyna pp. Smolkę o wsparcie.
796. Jankowice gmina pp. ks. Kopycińskiego o regulacyę Wisły.

C797. Rada szkolna okręgowa miejska w Krakowie pp. ks. Kopycińskiego przedkłada prośbę Zgro
madzenia PP. Felicyanek o udzielenie subwencyi na rozszerzenie budynku skolnegoT}

798. Jabłońska Aleksandra Przełożona Sióstr miłosierdzia w Maryampolu pp. ks. Kopycińskiego 
o zapomogę.

799. JŁrań Mateusz pp. Smolkę o zapomogę.
800. (Tjudzio Seweryn nauczyciel z Fredropola pp. ks. Kopycińskiego ponawia swą prośbę

^o zapomogę. 5
80l( Leonarda Ifammermiiller ksieni PP. Benedyktynek w Przemyślu pp. ks. Kopycińskiego

0 bezprocentową pożyczkę 16.000 zł. na rozszerzenie bndynku szkolnego)
802. Wysocki Józef pp. ks. Kopycińskiego o nadużyciach przy rządowych budowlach wodnych

1 budowie dróg.
803. Krawczyński Eustachy pp. Wereszczyńskiego o udzielenie stypendyum do podróży za gra

nicę w celu dalszego kształcenia się w zawodzie brązowniczym.
804. Kruczkowski Franciszek dróżnik pp. Lenartowicza o wsparcie dożywotnie.
805. Dyrekcya zakładu głuchoniemych we Lwowie pp. Podlewskiego o subwencyę na r. 1885.
806. Fruhling Józef asystent chemii lwowskiej szkoły politechnicznej pp. Wereszczyńskiego 

o udzielenie subwencyi na wyjazd za granicę celem dalszego wykształcenia się w przemyśle 
rolniczym i farbiarskim.

807. Rada gminna miasta Tarnopola pp. Maxa o przeniesienie siedziby Izby handlowo-przemy- 
słowej z Brodów do Tarnopola.

Z Drukarni Ludowej we L w ow ie.





P r o t o k ó ł
27. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 6. Września 1884.

Początek o godzinie 11. minut 30.
Przewodniczący: Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretarze: posłowie Dr. Stanisław hr. Badeni, Książe Władysław Sapieha, Tytus Siengalewicz.
Obecnych posłów 98.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Namiestnik JE. Filip Zaleski.
Marszałek zagaja posiedzenie i oznajmia, źe protokoły z 25. i 26. posiedzenia uznaje za 

przyjęte, gdyż żadnych przeciw nim nie poczyniono zarzutów.
Izba udziela Najprz. Arcybiskupowi Issakowiczowi 14-dniowego urlopu, zaś p. Juliuszowi 

Korytowskiemu 10-dniowego urlopu.
Przystąpiono do porządku dziennego którego pierwszym punktem jest:

( Pierwsze czytanie wniosku p. W. Koziebrodzkiego o zabezpieczenie budynków szkolnych 
od ognia. \

P.~W . Koziebrodzki uzasadnia swój wniosek i wnosi odesłanie takowego do komisyi 
edukacyjnej.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem.
Z porządku dziennego następuje:
Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku p. Merunowicza o zaprowadzeniu kary osie

dlania w rolniczych karno-poprawczych koloniach.
Sprawozdawca p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi z wnioskiem następującym:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzywa się c. k. Rząd:
I. Ażeby w odpowieduiej drodze wpłynął na to, iżby w nowym kodeksie karnym, obok 

innych postanowień co do kary więzienia, umieszczone zostały także odpowiedne przepisy, któ- 
reby przewidziały i stosownie unormowały kary za pomocą osiedlenia w rolniczych koloniach 
karno-poprawczych zbrodniarzy ze stanu rolniczego, po raz pierwszy przed TryDunałem karnym 
stąjących;



II. ażeby c. k. Rząd raczył jak najspieszniej przedsięwziąć odpowiedne kroki w tym kie- 
rnnku, ażeby w kraju naszym urządzoną została podobna kolonia rolnicza karno-poprawcza, na 
razie przynajmniej dla przestępców nieletnich.

Po przemówieniu p. Merunowicza i sprawozdawcy zamyka Marszałek rozprawę i poddaje 
oba wnioski komisyi oddzielnie pod głosowanie.

Izba uchwala w głosowaniu ustęp pierwszy wniosku:
Wzywa się c. k. Rrząd:
Ażeby w odpowiedniej drodze wpłynął na to, iżby w nowym kodeksie karnym, obok 

innych postanowień co do kary więzienia, umieszczone zostały także odpowiedne przepisy, któ- 
reby przewidziały i stosownie unormowały kary za pomocą osiedlenia w rolniczych koloniach 
karno-poprawczych zbrodniarzy ze stanu rolniczego, po raz pierwszy przed Trybunałem karnym 
stających;

następnie ustęp drugi:
ażeby c. k. Rząd raczył jak najspieszniej przedsięwziąć odpowiedne kroki w tym kierunku 

ażeby w naszym kraju urządzoną została podobna kolonia karno-poprawcza, na razie przynaj
mniej dla przestępców nieletnich.

Z porządku dziennego następuje:
Sprawozdanie komisyi budżetowej o wniosku posła Chrzanowskiego co do poboru i rozra- 

chowania podatków i dodatków indemnizacyjnych i krajowych.
Sprawozdawca p. Chrzanowski czyta sprawozdanie z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm uchwalić raczy:
„Wzywa się c. k. Rząd, aby polecił Dyrekcyi skarbowej i urzędom podatkowym, iżby 

przy poborze podatków państwowych i dodatków krajowych, wszelką kwotę wnoszoną przez 
podatkującego rozrachowywały równocześnie na poczet podatku, dodatku krajowego i dodatku 
indemnizacyjnego w stosunku oznaczonym przez obowiązujące uchwały finansowe".

Po przemówieniu J. E. p. Namiestnika, zamyka Marszałek rozprawę i udziela głosn spra
wozdawcy.

Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba uchwala powyższy wniosek komisyi budżetowej.
Z porządku dziennego następuje :
Sprawozdanie komisyi wybranej dla wniosku p. Wrotnowskiego w przedmiocie utworzenia 

powiatowych kas pożyczkowych i oszczędności.
Sprawozdawca p. Smarzewski czyta sprawozdanie komisyi z wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy nad wnioskiem p. Wrotnowskiego przejść do porządku dziennego.
Po przemówieniu p. Wrotnowskiego, J. E. p. Smolki i sprawozdawcy, Izba uchwala w gło

sowaniu wniosek komisyi.
Z porządku dziennego następuje:
Sprawozdanie komisyi wybranej dla powiatowych kas pożyczkowych o wniosku p. Hen

ryka Wodzickiego, co do do zarządów gminnych kas pożyczkowych.
Sprawozdawca p. Smarzewski uwolniony od czytania sprawozdania komisyi, wnosi przejście 

do porządku dziennego.
W rozprawie przemawia p. Aorahamowicz i stawia następujący dostatecznie poparty wniosek.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wniosek posła Henryka hr. Wodzickiego w przedmiocie gminnych kas pożyczkowych, Sejm 

.przekazuje Wydziałowi krajowemu do zbadania, zasiągnienia w tej sprawie opinii Wydziałów 
Rad powiatowych i przedłożenia sprawozdania wraz z datami dotyeząeemi obecnego stanu gmin
nych kas pożyczkowych i ich administracyi, na jednej z najbliższych sesyj sejmowych.

^o zamknięciu rozprawy i po przemówieniu sprawozdawcy, poddaje Marszałek pod głosowanie 
najpierw wniosek komisyi, który Izba uchyla, przyjmując natomiast wniosek p. Abrahamom cza.
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Z porządku dziennego następuje:
Wybór czterech członków do komisyi konkurencyjnej.
Na skrutatorów powołuje Marszałek posłów: Lasockiego, Bilińskiego, Góreckiego, Kluckiego, 

Łubieńskiego i Popiela.
Z porządku dziennego następuje:
Sprawozdanie komisyi dla spraw gospodarstwa krajowego o wniosku p. Antoniewicza o sub- 

wencyę na przeprowadzenie prób z matami ogniotrwałemi wynalazku Ciepanowskiego.
Przewodniczący komisyi dla spraw gospodarstwa krajowego p. książę Adam Sapieha prosi 

ó cofnięcie tej sprawy z porządku dziennego z powodu nieobecności sprawozdawcy.
Marszałek usuwa tę sprawę z porządku dziennego i daje głos p. Struszkiewiezowi.
P. Struszkiewicz uzasadnia nagłość swego wniosku postawionego na poprzedniem posiedze

niu w przedmiocie wyjednania u Wysokiego c. k. Rządu doraźnej sprzedaży soli bydlęcej i wnosi
odesłanie tego wniosku do komisyi gospodarstwa krajowego z poleceniem, aby sprawozdanie 
wniosła na najbliższem posiedzeniu bez drukowania.

Izba wniosek ten uchwala:
Sekretarz p. Dr. Stanisław Badeni odczytuje interpelacyę p. Merunowicza do przewodniczą

cego komisyi administracyjnej z zapytaniem, z jakich powodów komisya ta nie wniosła dotąd
sprawozdania o wniosku w przedmiocie uregulowania stosunków prawnych ludnośc-i izraeliekiej.

J. E. p. Grocholski odpowiada na tę interpelacyę.
P. Klueki ogłasza rezultat wyboru 4 członków komisyi konkurencyjnej.
Głosujących 78.
Jednogłośnie wybrani: PP. Dzieduszycki Tadeusz, Koziebrodzki Władysław, Łoziński W ła

dysław i ks. Biskup Solecki.
Po wyczerpaniu porządku dziennego zamyka Marszałek posiedzenie i naznacza następne na 

dzień 9. Września 1884. o godz. 11. przed południem z następującym porządkiem dziennym : 
Porządek dzienny 28. posiedzenia, I. ssesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego, które się od

będzie we wtorek dnia 9. września 1884. o godzinie 11. przed południem:
1. Sprawozdanie komisyi powodziowej o przedłożeniu Wydziału krajowego w przedmiocie po

ręczenia przez kraj zwrotu zaliczek na zasiewy ze skarbu państwa udzielonych. — Spra
wozdawca poseł Artur Potocki.

2. Sprawozdanie Wydziału krajowego o zezwolenie na pobór opłat gminnych od napojów 
w gminach Czudec (w powiecie Rzeszowskim), Chrzanów, Jordanów (w powiecie Myślenic
kim), oraz na pobór dodatków gminnych po nad 50°/0 w gminach Bór wilkowski i Kruki 
(w powiecie Bialskim) i Zagródki (w powiecie Lwowskim). — Sprawozdawca p. Smolka.

3. Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku p. Maxa w sprawie przeniesienia Izby 
handlowej z Brodow do Tarnopola. — Sprawozdawca p. Czerkawski.

4. Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku p. Skałkowsluego względem zmiany ordynaeyi 
wyborczej krajowej i powiatowej, oraz ustawy o obszarach dworskich w tym kierunku, aby 
małe cząstki posiadłości dawniej tabularnej, nie opłacające pewnej minimalnej kwoty podat
ków bezpośrednich nie nadawały głosu wirylnego kuryi gmin wiejskich. —  Sprawo
zdawca poseł Fruchtmann.

5. Sprawozdanie kómisyi dla spraw gospodarstwa krajowego o przedłożeniu Wydziału krajo
wego w sprawach przemysłu drobnego. — Sprawozdawca p. Wierzbicki.

6. Sprawozdanie komisyi podatkowej o petycyi krakowskiej Izby handlowo - przemysłowej 
o uwolnienie nowo powstających zakładów przemysłowych od dodatków krajowych. —  
Sprawozdawca poseł Rybicki.
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7. Sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o wniosku p. Merunowicza w przedmiocie 
kontroli nad drobiazgową sprzedażą soli. — ■ Sprawozdawca p. Merunowicz.

8. Sprawozdanie Wydziału krajowego o proteście pana Marcelego Krynickiego wyborcy z Za
górza i innych, przeciw uchwale Sejmu z dnia 6. Października 1883, którą wybór p. Teofila 
Żurowskiego na posła okręgu wyborczego mniejszych posiadłości Lisko-Baligród-Lutowiska 
uznany został za ważny. — Sprawozdawca poseł Pietruski.

9. Sprawozdanie komisyi edukacyjnej o petycyacb w sprawie zniesienia cbajderów. — Spra
wozdawca poseł Romanowicz.

10. Sprawozdanie komisyi prawniczej w przedmiocie przeniesienia siedziby Sądu powiatowego 
z Krynicy do Muszyny. — Sprawozdawca p. Siengalewicz.

11. Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku p. Romanowicza w przedmiocie opraco
wania projektu ustawy o policyi ogniowej. — Sprawozdawca p. Onyszkiewicz.

12. Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku p. Pławickiego względem zapewnienia Repre- 
zentacyi krajowej odpowiedniego wpływu przy sporach o granice kraju, tudzież o petycyi 
Towarzystwa tatrzańskiego, spowodowanej sporem Galicyi i Węgier o tak zwane Morskie 
Oko. —  Sprawozdawca p. Zoll.

13. Drugie czytanie wniosku p. Struszkiewicza o soli bydlęcej.
14. Sprawozdanie o petycyach budżet obciążających:

a)j/Łeontyny Paklerskiej wdowy po nauczycielu ludowym o zapomogę;
b) Anny Zielińskiej wdowy po nauczycielu ludowym o zapomogę;
c) Rady szkolnej miejscowej w Zwierzyńcu pod Krakowem, o zrównanie płacy nauczycieli 

szkoły ludowej w Półwsiu zwierzynieckiem z płacami nauczycieli w gminach należących 
do II. klasy.

d) Rady szkolnej miejscowej w Łobzowie o zaliczenie tej gminy do klasy II. gfld względem 
płacy nauczycielskiej. — Sprawozdawcy posłowie Kopyciński i Dzieduszycki. j

15. Sprawozdania o petycyacH budżetu nie obciążających. •— -----
Koniec posiedzenia o godzinie 2giej po południu.

M arszałek k ra jow y :

Dr. Zyblikiewicz w. r.

Sekretarze:

St. Badeni w. r. 
Siengalewicz w. r.



P r o t o k ó ł
28. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 9. Września 1884.

Początek o godzinie 11. minut 30.
Przewodniczący: Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretarze: posłowie Dr. Stanisław hr. Badeni, Książe Władysław Sapieha, hr. Jan Stadnicki 

i Tytus Siengalewicz.
Obecnych posłów 84.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Namiestnik JE. Filip Zaleski.
Marszałek zagaja posiedzenie i oznajmia, że protokoły z 25. i 26. posiedzenia uznaje za 

przyjęte, gdyż żadnych przeciw nim nie poczyniono zarzutów.
Marszałek uwiadamia Izbę iż udzielił 8-dniowego urlopu p. Piłatowi.
Z porządku dziennego następuje: ,
Sprawozdanie komisyi powodziowej o przedłożeniu Wydziału krajowego w przedmiocie 

poręczenia przez kraj rwrotu zaliczek na zasiewy ze skarbu państwa udzielonych.
Sprawozdawca p. Artur Potocki czyta sprawozdanie z następującym wnioskiem komisyi: 

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wmlkiem Księstwem Krakowskiem zatwierdza 

porękę daną w dokumencie z dnia 27. Lipca 1884. r. ze strony Wydziału krajowego imieniem 
funduszu krajowego dla udzielonej z c. k. Skarbu państwa bezprocentowej zaliczki na zasiewy 
ozime w kwocie 300.000 zł. w. a “ .

Zabiera głos Członek Sejmu ks. Biskup Solecki i stawia następujący winiosek dostatecznie 
poparły.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem Krakowskiem składa 

najgłębszy hołd wdzięczności Jego ces. i król. Mości Najjaśniejszemu Panu za wspaniałomyślne 
dowody ojcowskiego prawdziwie współczucia i szczodrobliwe akta łasb; na rzecz mieszkańców 
kraju dotkniętych klęską tegorocznych powodzi, i wzywa Marszałka krajowego, aby wyraz tej 
najżywszej wdzięczności wraz z hołdem najwierniejszego przywiązania do Najdostojniejszej Osoby 
miłościwie panującego nam Monarchy, złożył w właściwej drodze u stóp Tronu.

P. ks. A. Sapieha wnosi bezzwłoczne piz/stąpienie do rozprawy nad wnioskiem k s . Bis
kupa Soleckiego a następnie nad wnioskiem komisyi.
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Izba popiera jednomyślnie wniosek p. ks. Adama Sapiehy i uchwala następnie wniosek 
ks. Biskupa Soleckiego, jednogłośnie.

Następnie poddaje Marszałek pod głosowanie wniosek komisyi:
Wysoki Sejm raczy uchwalić i

Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi i z Wielkiem Księstwem Krakowskiem zatwierdza 
porękę daną w dokumencie z dnia 27. Lipca 1884 r. ze strony Wydziału krajowego imieniem 
funduszu krajowego dla udzielonej z c. k. Skarbu państwa bezprocentowej zaliczki na zasiewy 
ozime w kwyocie -300.000 zł. w. a.

Izba uchwala ten wniosek.
Z porządku dziennego następuje :
Sprawozdanie Wydziału krajowego o zezwoleniu na pobór opłat gminnych od napojów 

w gminach Czudec (w powiecie Reszowskim), Chrzanów, Jordanów (w powiecie Myślenickim), 
oraz na pobór dodatków gminnych po nad 50°|o w gminach Bór wilkov?ski i Kruki (w powiecie 
Bialskim) i Zagródki (w powiecie Lwowskim).

Sprawozdawca JE. p. Smolka czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o petycyi gminy 
Czudec w powiecie Rzeszowskim, względem zezwolenia na pobór opłaty od napojów spirytusowych 
z następującym projektem do ustawy.

U s t a w a
z dnia obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem
Księstwem Krakowskiem, o zezwoleniu gminie miasteczka Czudca w powiecie Rzeszowskim na

pobór opłaty od napojów spirytusowych.
Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 

Krakowskiem rozporządzam jak następuje:

Art. I.
Gminie miasteczka Czudca w powiecie Rzeszowskim zezwalam pobierać w latach 1885, 1886, 

1887, 1888, 1889 i 1890 opiatę po dwadzieścia trzy centy wal. austr. od każdego litra słodzo
nych napojów spirytusowych w tej gminie wyrabianych, lub do niej wprowadzanych, i w niej 
zużywanych.

Art. II.
Do uiszczania tej opłaty obowiązani są wszyscy, którzy napoje słodzone spirytusowe dla 

konsumcyi miejscowej wyrabiają lub sprowadzają, bądź to na sprzedaż, bądź na własny użytek.
Art. III.

Okręg poborowy stanowi gmina miasteczka Czudca.
Alt. IV.

Ta opłata cięży tylko na konsumcyi w obrębie gminy, nie można obciążać nią produkcyi 
ani obrotu handlowego.

jśrt. V.
Bliższe postanowienia co do sposobu poboru tej opłaty wyda w drodze administracyjnej 

c, k. Rząd w porozumieniu z Wydziałem krajowym.
Art. VI.

Wykonanie tej ustawy poruczam Mojemu Ministrowi spraw wewnętrznych.
W rozprawie ogólnej nikt głosu nie zabiera, a Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej.
Sprawozdawca czyta pojedyncze ustępy, tytuł i wstęp, które Izba uchwala.
Uchwaliwszy następnie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czytania bez 

czytania, uchwala Izba wszystkie ustępy projektu ustawy oraz tytuł i wstęp w trzeciem czytaniu.
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Sprawozdawca JE. p. Smolka czyta sprawozdanie Wydziału krajowego w sprawie zezwo- 
wolenia gminie miasta powiatowego Chrzanowa na pobór opłat od napojów spirytusowych i piwa 
z następującym projektem do ustawy:

U s t a w a
z dnia obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem, o zezwoleniu gminie miasta powiatowego Chrzanowa na pobór opłat od na

pojów spirytusowych i od piwa do miasta wprowadzanych i w niem zużywanych. 
Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 

Krakowskiem rozporządzam jak następuje :

Art. I.
Dla pokrycia wydatków gminnych pozwala się gminie miasta powiatowego Chrzanowa po

bierać w latach 1885, 1886 i 1887 opłaty od napojów spirytusowych i od piwa, wprowadzanych, 
w obręb miasta i w niem zużywanych według następującej taryfy :

3

1) od hektolitra piwa leżaka . . — zł 70 — ct. w. a
2) w » » pojedynczego . — 50 — 33 » n
3) M flaszki (pół litra piwa marcowego — „ — 7* rt 33 V

4) n „ „ .. „ czarnego Bok r —
] / >3 n  n n

5) i? hektolitra wódki, spirytusu, i t. p. . 2 33 50 - - - - - - - 33 r t  n

6) litra wódki spirytusu, i t. p. — n 5 - - - - - - - n  rt

7) 3? hektolitra rumu, araku 4 33 — ------ 33 r t  n

8) litra rumu, araku . : — 33 6 ------ Y> »  33

9) „ hektolitra słodzon3Tch napojów . 6 33 — — r t  33

10) » litra słodzonych napojów . — 8 — 33 Y> 33

Art. II.
Do uiszczenia opłaty obowiązani są wszyscy, którzy napoje w artykule I. poszczególnione 

wyrabiają lub sprowadzają dla miejscowej konsumcyi, bądź to na sprzedaż, bądź na własny użytek.
Art. III.

Okręg poborowy stanowi gmina miasta Dowiatowego Chrzanowa.
Art IV.

Ta opłata cięży tylko na konsumcyi miejscowej i nie można nią obciążać proaukcyi ani 
obrotu handlowego.

Art. V.
Bliższe postanowienia co do poboru tej opłaty wyda w drodze administracyjnej c. k. Rząd 

w porozumieniu z V ydziałem krajowym.

A rt. VI.
Wykonanie tej ustawy poruczam Mojemu Ministrowi spraw wewnętrznych.
W rozprawie ogólnej nikt głosu nie zabiera, a Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej.
Sprawozdawca czyta pojedyncze ustępy, tytuł i wstęp, które Izba uchwala
Uchwaliwszy następnie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czytania bez 

czytania, ucbwala Izba wszystkie ustępy projektu ustawy oraz tytuł i wstęp w trzeciem czytauiu.
Sprawozdawca J. E. p.  Smolka czyta sprawozdanie Wydziału krajowego o petycyi gnruy 

miasta Jordanowa w powiecie Myślenickim względem zezwolenia na pobór opłat od słodzo
nych napojów alkoholicznych z następującym projektem do ustawy:



U s t a w a
z  dnia obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem, o zezwoleniu gminie miejskiej Jordanow w powiecie Myślenickim pobierać 

ępłatę gminną od słodzonych napojów spirytusowych i araku.

Zgodnie z uchwalą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 
Krakowskiem rozporządzam jak następuje:

Art. I.
Gminie miejskiej Jordanów w powiecie Myślenickim zezwala się przez przeciąg lat sześciu 

od wejścia w wykonanie tej ustawy, pobierać na pokrycie potrzeb gminnych opłatę po 24 ct. w. a. 
od litra czyli po 12 zł. w. a. od pół hektolitra słodzonych napojów spirytusowych i araku do 
gminy sprowadzanych i w niej zużywanych.

Art. II.
Do uiszczania opłaty obowiązani są wszyscy, którzy napoje w art. I. wymienione dla kon- 

sumcyi miejscowej wyrabiają, lub sprowadzają, bądź to na sprzedaż, bądź na własny użytek.
Art. III.

Okręg poborczy stanowi gmina miejska Jordanów.
Art. IV.

Ta opłata cięży tylko na konsumcyi w obrębie gminy, nie można nią obciążać produkcyi 
ani obrotu handlowego.

Art. V.
Bliższe postanowienia co do sposobu poboru tych opłat wyda w drodze administracyjnej 

c. k. Rząd w porozumieniu z Wydziałem krajowym.
Art. VI.

Wykonanie tej ustawy poruczam Mojemu Ministrowi spraw wewnętrznych.
W rozprawie ogólnej nikt głosu nie zabiera, a Izba przystępuje do rozprawy szoze gółowej.
Sprawozdawca czyta pojedyncze ustępy, tytuł i wstęp, które Izba uchwala.
Uchwaliwszy następnie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czytania bez 

czytania, uchwala Izba wszystkie ustępy projektu ustawy, oraz tytuł i wstęp w trzeeiem czytaniu
Sprawozdawca JE. p. Smolka czyta sprawozdanie Wydziału krajowego w sprawie wyjednania 

gminom Bór wilkowski i Kruki powiatu Bialskiego, tudzież gminie Zagródki powiatu Lwowskiego 
zezwolenia na pobór dodatków gminnych przenoszących stopę 50% podatków bezpośrednich z na
stępującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Następującym gminom zezwala się pobierać w roku 1884 wyższe jak 50°/0 dodatki gminne 

do podatków bezpośrednich, mianowicie:
a) w powiecie Bialskim: gminie Bór wilkowski pięćdziesiąt dziewięć (59%), gminie Kruki siedm- 

dziesiąt dwa (72%); '
b) w powiecie Lwowskim t gminie Zagródki sto czterdzieście (140u/o).

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Z porządku dziennego następuje;
Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku p. Maxa w sprawie przeniesienia Izby 

handlowej z Brodów do Tarnopola.
Izba uwalnia sprawozdawcę od czytania sprawozdania, który po sprostowaniu omyłek dru

karskich, czyta wniosek kom isyi:
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Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejn Królestwa Galicyi i Lodomeryi, razem z Wielk’ em Księstwem Krakowskiem ponawia 

uchwałę z d. 10. października 1881. r. względem przeniesienia Izby handlowo-przemysłowej z Bro
dów do Tarnopola, a w razie gdyby zwinięcie tej Izby w Rrodach z jakichkolwiek Reprezentacyi 
krajowej nieznanych powodów wydało się niewykonalne, wzywa c. k. Rząd, żeby przystąpił bez
zwłocznie do wprowadzenia w życie Izby handlowo-przemysłowej w Galicyi, z siedzibą w Tarnopolu.

W rozprawie ogólnej zabiera głos p. Hausner i stawia wniosek stanowiący część wniosku 
komisyi w następującym brzmieniu:

Wysoki Sejm raczy uchw ali:
Sejm Król. Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielldem Księstwem Krakowskiem wzywa c. k. Rząd, 

ażeby przystąpił bezzwłocznie do wprowadzenia w życie Izby handlowo-przemysłowej z siedzibą 
w Tarnopolu.

Wniosek ten został dostatecznie poparty.
Po zamknięciu rozprawy i przemówieniu sprawozdawcy, dalej po przemówieniu co do for

malnego traktowania pp. Hausnera, sprawozdawcy, p.  Chrzauowskiego i Romanowicza, Marszałek 
poddaje pod głosowanie najpierw wniosek p. Hausnera.

Izba uchwala ten wniosek.
Następnie poddaje Marszałek pod głosowanie dalszą część wniosku komisyi, mianowicie zdania 

nieobjęte powyższym wnioskiem p. Hausnera. Izba uchwala tę część wniosku komisyjnego, wsku
tek czego przyjętą zostaje następująca uchwała :

„Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi, razem z Wielkiem Księstwem Krakowskiem ponawia 
uchwalę z d. 10. października 1881. r. względem przeniesienia Izby handlowo-przemysłowej z Bro
dów do Tarnopola, a w razie, gdyby zwinięcie tej izby w Brodach z jakichkolwiek Reprezentacyi 
krajowej nieznanych powodów wydało się niewykonalne, wzywa c. k. Rząd, żeby przystąpił 
bezzwłocznie do wprowadzenia w życie Izby handlowo-przemysłowej w Galicyi, z siedzibą 
w Tarnopolu".

Z porządku dziennego następuje:
Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku p. Skałkowskiego względem zmiany ordynacyi 

wyborczej krajowej i powiatowej, oraz ustawy o obszarach dworskich w tym kierunku, aby małe 
cząstki posiadłości dawniej tabularnej, nie opłacające pewnej minimalnej kwoty podatków bezpo
średnich nie nadawały głosu wirylnego w kuryi gmin wiejskich.

P. Lenartowicz w zastępstwie sprawozdawcy p. Fruchtmana uwolniony od czytania spra
wozdania, czyta wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Poleca się Wydziałowi krajowemu by zbadał, czyli i jaki wpływ wywarła lub w najbliższej 

przyszłości wywrzeć może zaprowadzona ustawa z dnia 1. listopada 1868 Nr. 25. dz. u. kr. nie
ograniczona wolność dzieleuia posiadłości tabularnych na wybory do Reprezentacyi krajowej i po
wiatowej z kuryi wiejskiej i na ustrój obszarów dworskich jako jednostek administracyjnych ze 
względu na postanowienie §. 14. ord. wyb. kr. §. 8. ord. wyb. pow. i §. 1 ustawy o obszarach 
dworskich, — i na najbliższej sesyi sejmowej przedłożył sprawozdanie, ewentualnie wnioski do 
zmiany dotyczących ustaw".

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi dla spraw gospodarstwa krajowego 

o przedłożeniu Wydziału krajowego w sprawach przemysłu drobnego. Sprawozdawca p. Wierzbicki 
uwolniony od czytania sprawozdania czyta wnioski komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
I. 1) Sejm przyjmuje z uznaniem do wiadomości sprawozdanie Wydziału krajowego w spra

wach przemysłu domowego i rękodzielniczego z dnia 14 września 1888. r. 1. 46210.



2) Sejm upoważnia Wydział krajowy do objęcia rządowej szkoły garncarskiej w Kołomyi 
począwszy od Listopada b. r. w zarząd kraju i poleca, ażeby Wydział krajowy podjął roko
wania z c. k. Rządem, iżby tenże na dalsze utrzymanie szkoły zapewnił roczną dotacyę ze 
skarbu państwa, wyrównywającą kosztom, jakie skarb ponosił dotąd z tytułu utrzymania tego 
zakładu.

II. Wysoki Sejm raczy uchwalić rezolucyę następującej osnowy:
Wzywa się c. k. Rząd, ażeby z funduszów państwowych wyznaczał corocznie znaczniejsze 

kwoty na cele wspierania rozwoju przemysłu w Galicyi — wspomagając tym sposobem czynn,e 
podejmowane w tym kierunku usiłowania kraju.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie zabiera.
Marszałek podaje pod głosowanie ustęp 1. 1)  wniosku który lzóa nchwala.
Co do nstępu I. 2) wniosku komisyi zabiera głos p. hr. Koziebrodzki Władysław i stawia

następujący dostatecznie poparty wniosek:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm odracza rozprawę nad punktem I. 2. przedłożenia komisyi z wezwaniem, aztby ta 
jednocześnie ze sprawozdaniem koszta ntrzymania szkoły garncarskiej w Kołomyi przed
łożyła.

Po przemówieniu sprawozdawcy, Izba uchwala wniosek p. Koziebrodzkiego zamiast ustęp I.
2) wniosku komisyjnego a potem ustęp II. wniosku komisyi.

Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi podatkowej o petycyi krakowskiej 
Izby handlowo-przemysłowej o uwolnienie no wo-p o wstających zakładów przemysłowych od dodat
ków krajowych.

Sprawozdawca p. Rybicki uwolniony od czytania sprawozdania czyta wniosek komisyi.
Wysoki Sejm raczy nchwalić:

„Petycyę Izby handlowej i przemysłowej krakowskiej L. 807/83. przekazuje się Wydziałowi 
krajowemu do zbadania przedmiotu i przedłożenia stosownych wniosków".

Po przemówieniu pp. Mieroszowskmgo, WereszczyósKiego i sprawozdawcy, Izba uchwala 
wniosek komisyi.

Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o wniosku 
p. Merunowicza w przedmiocie kontroli nad drobiazgową sprzedażą soli.

Przewodnictwo obejmuje zastępca Marszałka Najp. ks. Biskup Sembratowicz.
Sprawozdawca p. Merunowicz uwolniony od czytania sprawozdania, czyta wnioski 

komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
I, Wzywa się c. k. Rząd, iżby dla uchronień, a ludności od nadużyć prywatnej spekulacyi 

handlarzy wprowadził w życie zarządzenia mające na celu jednostajne uregulowanie cen soli 
w każdej okolicy kraju

II. Raczy c. k. Rząd zarządzić cc należy w tym kierunku, iżby dla transportn soli kole
jami żelaznemi — przynajmniej na liniach państwowych — w ruchn lokalnym ustanowione zo
stały tak niskie taryfy, ażeby to skutecznie wpłynąć mogło na zniżenie cen soli w okolicach 
kraju, więcej od żup oddalonych.

Po dwukrotnem przemówieniu JE. p. Namiestnika i sprawozdawcy odczytany zostaje 
ustęp I. wniosku komisyi

Izba uchwala ten ustęp.
Następnie sprawozdawca czyta ustęp II. wnioskn komisyi.
Izba uchwala nstęp II. według wniosku komisyi-



Z porządkn dziennego następuje sprawozdanie Wydziału krajwego o proteście p. Marcelego 
Krynickiego wyborcy z Zagórza i innych, przeciw uchwale Sejmu z dnia 6. Października 1883, 
którą wybór p. Teofila Żurowskiego na posła okręgu wyborczego mniejszych posiadłości Lisko- 
Baligród-Lutowiska uznany został za ważny.

Sprawozdawca p. Pietruski czyta sprawozdanie z następującym wnioskiem.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad prośbą p. Marcelego Krynickiego wyborcy z Zagórza i innych, o unieważnienie wyboru 

p. Teofila Żurowskiego na posła z okręgu wyborczego mniejszych posiadłości Lisko-Baligród- 
Lutowiska i rozpisanie nowego wyboru, Sejm przechodzi do porządku dziennego.

Przemawia p. Romańczuk i stawia następujący dostatecznie poparty wniosek.
Sprawozdanie Wydziału krajowego zwraca się napowrót Wydziałowi krajowemu z tem pole

ceniem, ażeby rozpatrzywszy za pośrednictwem c. k. Rządu fakta podane w proteście p Marcelego 
Krynickiego i towarzyszy, na przyszłej sesyi sejmowej jak najspieszniej przedłożył w  tej spra
wie nowe sprawozdanie Wysokiemu Sejmowi.

Po przemówieniu pp. Żurowskiego, Romańczuka, dla sprostowania faktu, Golejewskiego 
i sprawozdawcy, Zastępca Marszałka poddaje pod głosowanie wniosek p. Romańczuka który 
Izba uchyla — uchwalając następnie wniosek Wydziału krajowego.

P. Romańczuk przemawia jeszcze pod względem formalnym i zapowiada protest przeciw 
uchwale powziętej.

Ż porządkn dziennego następuje sprawozdanie komisyi edukacyjnej o petycyach L. 269, 
442. 452, 456, 464, 474, 549, 550, 551, 552, 553, 653, 654 i 655, —  w sprawie zniesienia 
chajderów. )

Sprawozdawca p. Romanowicz uwolniony od czytania sprawozdania, czyta wnioski komisyi: 
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

(Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby:
1) Zniósł wszystkie w kraju istniejące ehajdery jakiegokolwiek rodzaju i stopnia, jeżeli się 

nie zastosują do ustaw powszechnych o prywatnych szkołach ludowych;
2) wpływał na gminy wyznaniowe izraelickie, żeby z funduszów dobroczynnych zakładały 

ochronki, zorganizowane według zasad ogródków froeblowskich, i zostające pod kierunkiem osób, 
które posiadają odpowiedną do tego kwalifikacyę ;

3) w miejscowościach, gdzie młodzież izraelicka do publicznych szkół ludowych w więk-
la tej młodzieży naukę języka hebrajskiego i religii moj-

a p. Merunowicz i stawia następujący dostatecznie poparty 
wniosek dodatkowy jako wstęp do wniosków komisyi:

Trwając niezmiennie przy osnowie niespełnionych dotychczas uchwał swoich z dnia 8. paź
dziernika 1868, z 30. marca 1876 i 10. października 1882, które domagały się wszechstronnego 
uregulowania stosunków prawnych wyznania żydowskiego,

Sejm wzywa e. k. Rząd, iżby zarządził umiejętne zbadanie zasad organizacyi chajderów, 
a następnie, ażeby w właściwej drodze ustawodawczej i administracyjnej (dalej jak wniosek ko
misyi) :

Po przemówieniu JE. p. Namiestnika, p. Goldmana, p. Merunowicza ("powtórnie) i sprawo
zdawcy, Izba w głosowaniu przyjmuje ustęp 1. 2. i 3. wniosków komisyi, a uchyla wniosek p. Meru
nowicza.

szej ilości uczęszcza, zaprowadził i 
żeszowej?)

W rozprawie ogólnej przemaw



Marszałek obejmuje napowrót przewodnictwo.
Sprawozdawca podnosi, i*, uchwałą niniejszą załatwione są petycye w sprawie powyższej 

Wydziałów powiatowych w Czortkowie, Żywcu, Jarosławiu, Borszczowie, Kałuszu i Łańcucie 
Marszałek zamyka posiedzenie nazuaczając następne na d. 10. września b. r. o godzinie 11. 

z następującym porządkiem dziennym.
Poządek dzienny 29. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego które się odbę

dzie we Środę dnia 10. Września 1884 o godzinie 11. przed południem.
1. Sprawozdanie komisyi prawniczej w przedmiocie przeniesienia siedziby Sądu powiatowego

z Krynicy do Muszyny. Sprawozdawca poseł Siengalewicz.

2. Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku p. Romanowicza w przedmiocie opraco
wania projektu ustawy o policyi ogniowej. Sprawozdawca poseł Onyszkiewicz.

3. Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku p. Pławickiego względem zapewnienia Repre-
zentacyi krajowej odpowiedniego wpływu przy sporach o granice kraju, tudzież o petycyi
Towarzystwa tatrzańskiego spowodowanej sporem Galicyi i Węgier o tak zwane Morskie 
Oko. Sprawozdawca poseł Zoll.

4. Drugie czytanie wniosku p. Struszkiewicza o soli bydlęcej.
5. Sprawozdania o petycyach budżet obciążających:

a) ^Leontyny Paklerskiej wdowy po nauczycielu ludowym o zapomogę;
b) Anny Zielińskiej wdowy po nauczycielu ludowym o zapomogę;
c) Rady szkolnej miejscowej w Zwierzyńcu pod Krakowem o zrównanie płacy nauczycieli 

szkoły ludowej w Półwsiu zwierzynieckiem z płacami nauczycieli w gminach należących 
do II. klasy;

d) Rady szkolnej miejscowej w Łobzowie o zaliczenie tej gminy do klasy II. pod względem 
płacy nauczycielskiej. Sprawozdawcy posłowie Kopyciński i Dzieduszycki.

e) Matyldy Adamczykowej wdowy po nauczycielu o zapomogę. Sprawozdawca poseł Bole
sław Rozwadowski.

f)  Petroneli Gołębiowskiej wdowy po nauczycielu o zapomogę;
g) Maryi Fediów wdowy po nauczycielu o zapomogę. Sprawozdawca poseł Ks. Dr. Kopy

ciński.
h) Karoliny Burnatowicz wdowy po nauczycielu o pensyę;
i) Dyonizego Duba kierownika szkoły żeńskiej w Drohobyczu o pięciolecie. Sprawozdawca 

poseł Ochrymowic2pj
6. Sprawozdania o petycyach budżetu nie obciążających.

Koniec posiedzenia o godzinie 3J\.

M arszałek k ra jow y :

Dr. Zyblikiewicz w. r.

Sekretarze :

Siengalewicz w. r. 
St Badeni w. r.



P r o t o k ó ł
29. posiedzenia, I. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 10. Września 1884.

Początek o godzinie U . minut 20.
Przewodniczący Marszałek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiemcz.
Sekretarze: posłowie Dr. Stanisław hr. Badeni, ks. Władysław Sapieha, Lr. Jan Stadnicki

i Tytus Siengalewicz.
Obecnych posłów 105.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Namiestnik JE. Filip Zaleski.
Marszalek zagaja posiedzenie i oznajmia, że protokół z 28. posiedzenia uznaje za przyjęty,

gdyż żadnych przeciw niemu nie poczyniono zarzutów.
Przystąpiono do porządku dziennego którego pierwszym punktem ,est sprawozdanie ko

misyi prawniczej w przedmiocie przeniesienia siedziby Sądu powiatowego z Krynicy do Mu
szyny.

Spiawozdawca poseł Siengalewicz czyta sprawozdanie z następującym w łoskiem  komisyi: 
Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Petycyę miasta Muszyny jak też i petycyę mieszkańców Krynicy o przeniesienie siedziby 
c. k. Sądu powiatowego z Krynicy do Muszyny — a względnie o stanowcze pozostawienie tegoż 
Sądu w Krynicy, udziela się Wydziałowi krajowemu z poleceniem, aby przytoczone wpetycyacb 
tych stosunki zbadał i w następnej sesyi Wysokiemu Sejmowi sprawozdanie odpowiednie do 
uchwały przedłożył.

Izba uchwala ten wniosek bez. dyskusyi.
Z porządku dziennego następuje snrawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku posła 

Romanowicza w przedmiocie opracowania projektu ustawy o policyi ogniowej.
W zastępstwie sprawozdawcy p. Onyszkiewicza poseł Czerkawski czyta sprawozdanie z na

stępującym wnioskiem komisyi:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

„Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby, zbadawszy obowiązujące przepisy co do policyi 
ogniowej, przedłożył Sejmowi potrzebne w tej mierze wnioski z uwzględnieniem różnic istnieją
cych w miastach, miasteczkach i po wsiach stosunków*.

Po przemówieniu p. Romanowicza Izba uchwala wniosek komisyi.
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Z porządku dziennego następuje sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku p. Pławickiego 
względem zapewnienia Reprezentacyi krajowej odpowiedniego wpływu przy sporach o granice 
kraju, tudzież o petycyi Towarzystwa tatrzańskiego spowodowanej sporem Galicyi i Węgier o 
tak zwane Morskie Oko.

Sprawozdawca poseł Zoll uwolniony od czytania sprawozdania czyta następujący wniosek 
komisyi

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Wzywa się c. k. Rząd:
1) aby o każdym sporze, dotyczącym granic kraju, uwiadomił Wydział krajowy, który

w odnośnych czynnościach komisyjnych będzie brał udział przez swego delegata;
2) aby przed rozstrzygnięciem tego rodzaju sporów zasięgnął opinii Wydziału krajowego. 
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Z porządku dziennego następuje drugie czytanie wniosku posła Struszkiewicza o soli by

dlęcej.
Sprawozdawca poseł Gross czyta sprawozdanie komisyi dla spraw gospodarstwa krajowego 

z następującym wnioskiem:
„Wzywa się Wydział krajowy do uczynienia odpowiednich kroków u Wys. Rządu, aby tenże 

raczył przyspieszyć produkcyę soli bydlęcej, zaś na czas zimy następnej ułatwił hodowcom bydła 
nabycie soli dla bydła przydatnej wyjątkowo po cenach zniżonych*1.

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
porządku dziennego następuje sprawozdanie o petycyach budżet obciążających, 
zastępstwie sprawozdawcy komisyi szkolnej posła W. Dzieduszyckiego poseł Zoll czyta 

sprawozdanie o petycyi Rady szkolnej miejscowej w Zwierzyńcu pod Krakowem o zrównanie 
płacy nauczycieli szkoły ludowej w Półwsiu Zwierzynieckiem z płacami nauczycieli w gminach 
należących do II. klasy z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Szkoły ludowe w Półwsiu Zwierzynieckim zostaną ze wszystkiem zrównane ze szkołami 

w miejscowościach zaliczonych pod względem płac nauczycielskich do II. klasy**.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
W zastępstwie sprawozdawcy komisyi szkolnej posła W. Dzieduszyckiego poseł Zoll czyta 

sprawozdanie o petycyi Rady szkolnej miejscowej w Łobzowie o zaliczenie tej gminy do klasy
II. pod względem płacy nauczycielskiej z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Szkoły ludowe w Łobzowie zostaną ze wszystkiem zrównane ze szkołami w miejscowo

ściach zaliczonych pod względem płac nauczycielskich do klasy II. “
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi petycyjnej ks. poseł Kopycióski czyta sprawozdanie o petycyi Leon- 

tyny Paklerskiej, wdowy po nauczycielu o zapomogę z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

..Prośbę Leontynj Paklerskiej, wdowy po nauczycielu ludowym w Kujdanowie, o zapomogę 
odstępuje się Wydziałowi krajowemu do zbadania i uwzględnienia1*.

I%ba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi petycyjnej ks. poseł Kopyciński czyta sprawozdanie o petycyi Anny 

Zielińskiej wdowy po nauczycielu ludowym o zapomogę z następującym wnioskiem :
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

„Annie Zielińskiej, wdowie po nauczycielu ludowym we Lwowie, udziela się jfdnorazową 
zapomogę w sumie 30 zł.“

Po przemówieniu posła Stadnickiego i sprawozdawcy Izba uchyla wniosek komisyi:
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Sprawozdawca poseł ks. Kopyciński czyta sprawozdanie o petycyi Petroneli Gołębiowskiej 
wdowy po nauczycielu o zapomogę z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petroneli Gołębiowskiej, wdowie po nauczycielu ludowym udziela się jednorazowa zapomoga 

w sumie 30 zł."
Izba uchyla ten wniosek.
Sprawozdawca komisyi petycyjnej ks. Kopyciński czyta sprawozdanie o petycyi Maryi Fe- 

diów wdowy po nauczycielu o zapomogę z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy uchwalić :

„Maryi Fediów, wdowie po nauczycielu w Łopatynie udziela się jednorazową zapomogę 
w sumie 30 zł.“

Izba uchyla ten wniosek.
Sprawozdawca komisyi petycyi, nej poseł Ochrymowicz czyta sprawozdanie o petycyi Karoliny 

Burnatowicz, wdowy po nauczycielu o pensyę z następującym wnioskiem:
Wysoki Sęjrn raczy uchwalić [

„Udziela się p. Karolinie Bunartowicz, wdowie po nauczycielu, jednarozowa zapomoga 
w kwocie 30 zł. w. a."

Izba uchyla ten wniosek.
Sprawozdawca komisyi petycyjnej poseł Ochrymowicz czyta sprawozdanie o petycyi Dyoni- 

zego Duba, kierownika szkoły żeńskiej w Drohobyczu o pięciolecie z następującym wnioskiem: 
Wysoki Sejm raczy uchwalić :

„Przyznaje się panu Dyonizemu Dubowi, kierownikowi VI-kIasowej szkoły żeńskiej w Dro
hobyczu, w uznaniu jego znakomitej i dla kraju pożytecznej służby, wyjątkowo jednorazowa za
pomoga w kwocie 150 zł. w. a.“

Izba uchyla wniosek komisyi.
Sprawozdawca komisyi petycyjnej poseł Rozwadowski czyta sprawozdanie o petycyi Ma

tyldy Adamczykowej wdowy po nauczycielu o wsparcie z następującym wnioskiem.
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

„Matyldzie Adamczykowej, wdowie po ś. p. Franciszku Adamczyku, byłym nauczycielu szkoły 
głównej wzorowej w Krakowie, udziela się jednorazowa zapomoga w kwocie 30 zł. w. a."

Izba wniosek ten uchyla.
Z porządku dziennego następują sprawozdania o petycyach budżetu nie obciążających. 
Marszałek wzywa pp. sprawozdawców aby po kolei przedkładali sprawozdania. 
Sprawozdawea komisyi edukacyjnej poseł Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o pe

tycyi L. 261 Stefana Kulczyckiego, nauczyciela w Hurniem o udzielenie pierwszego pięciolecia 
z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwaiić:
„ Petycyę Stefana Kulczyckiego L. 261 przekazuje się Radzie szkolnej krajowej do zała

twienia11.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o pe

tycyi L. s. 409/83. gminy miasta Sanoka o przyjęcie na krajowy fundusz szkolny emerytur nau
czyciela Pawła Dembickiego, nauczycielki Izabeli Boczarkiewiczównej i pensyi wdowy po nauczy
cielu Stanisławie Skrowaczewskim z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę L. 409 zwraca się gminie miasta Sanoka z uwagą, że jedynie wskazaną wyżej 

drogą rekursu może pretensyj swoich dochodzić".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.

*



Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł Zoll czyta sp”awozdanie L. 343/83. komisyi szkol
nej o petycyi Jana Stasickiego, emerytowanego nauczyciela w kolonii Tuszów, powiatu Mielec
kiego o poparcie u c. k. Rady szkolnej kraj., aby mu jak najrychlej zwrócono kwotę 131 zł. 
721/, ct. ściągniętą przesadnie z płacy jego na rachunek przesadnie podanego dochodu z pola 
szkolnego w Chorzelowie, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę Jana Stasickiego L. 343 o zwrot kwoty 131 zł. 72l/j cent. ściągniętej z płacy 

jego w skutku przesadnie obliczonego dochodu z gruntu przykazanego do szkoły w Chorzelowie, 
przekazuje się Radzie szkolnej krajowej do uwzględnienia ■*.

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 340/1883 Macieja Kłapy, b. nauczyciela w Mogilanach o przyznanie mu 34 lat służby w za
wodzie nauczycielskim i o wyznaczenie emerytury, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę Macieja Kłapy L. 340 o wyznaczenie emerytury odpowiedniej zajmowanej przez 

proszącego posadzie młodszego nauczycielaprzekazuje się Radzie szkolnej krajowej do zbadania 
i możliwego uwzględnienia11.

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 397/83. Teofila Lastowieckiego, nauczyciela z Truskawca o przyznanie mu remuneracyi za 
kierownictwo szkoły dwuklasowej tamże, w ogólnej sumie 200 zł. z następującym wnioskiem : 

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycyę Teofila Lastowieckiego L. 397 przekazuje się Radzie szkolnej krajowej do zba

dania i ewentualnego uwzględnienia11.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 636/83. Karoliny Hajos. wdowy po urzędniku menniczym we Lwowie, o nabycie zbiorów mi 
neralnych dla szkół z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę Karoliny Hajos L 636 przekazuje się Wydziałowi krajowemu do możliwego 

uwzględnienia11.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 518/1883 Ignacego Sapeckiego, nauczyciela z Woli Raniżowskiej, o wynagrodzenie jednorazowe 
za kierownictwo w kwocie 50 zł. z następującym wnioski sm:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę Idnacego Sapeckiego L. 518 przekazuje się Wydziałowi krajowemu do uwzględ

nienia1 .
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o pe

tycyi L. 42511883 Aleksandra Osuchowskiego, nauczyciela emerytowanego w Krakowie: o obda
rzenie go wszystkimi sześcioma dodatkami pięcioletnimi z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Nad petycyą Aleksandra Osuchowskiego L. 425 przechodzi się do porządku dziennego11.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł' Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkoinej o pe

tycyi L. 401/1883 Michała Trembickiego, emerytowanego nauczyciela w Kutach: o przyjęcie lat



służby wojskowej do lat służby nauczycielskiej i na podstawie lego o przyznanie całej płacy 
nauczycielskiej w kwocie 510 zł. zamiast 408 zł. z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Nad petycyę Michała Trembickiego L. 401 przechodzi się do porządku dziennego".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 414/1883 miejscowej Rady szkolnej imie^.em gminy w Truskawcu powiatu Dronobyckiego,
0 wpłynięcie na c. k. krajową Radę szkolną względem systemizowania drugiej posady nauczy
cielskiej przy tamtejszej gminnej etatowej szkole, z następującym wnioskiem;

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycyę Rady szk. nmjscowej w Truskawcu, względem systemizowania drugiej posady 

nauczycielskiej przy tamtejszej szkole ludowej, odstępuje się kraj. Radzie szk. do zbadania
1 stosownego zarządzenia".

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p Zoll czyta sprawozdanie komisyi edukacyjnej o pe- 

tycyach: L. 163, 341, 473, 631,647, 730, 759/1883 Nehemiasza Landesa, kierownika szkoły eta
towej imienia Czackiego we Lwowie, Jana Stasickiego, nauczyciela w Tuszowie, pow. Mieleckie
go, Adama Krynickiego, nauczyciela w Harcie pow. Brzozowskiego, Piotra Medwidia, nauczyciela 
w Rozhurczu pow. Stryjskiego, Jana Kazienki, nauczyciela w Brzeżanach, Szymona Naływajko, 
nauczyciela w Pomorzanach pow. Złoczowskiego i Jana Pituleja, nauczyciela w Hodowie pow. 
Złoczowskiego: o wliczenie im lat służby do emerytury, których im Rada szkolna wliczyć nie 
chciała, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycye L. 163, 341, 473, 631, 647, 730 i 759 odstępuje się Radzie szkolnei krajowej do 

załatwienia
Izba uchwala ten wniosek do dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 851/1883 gminy Sołonka przeciw nauczycielowi p. Ficowskiemu z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę L 588 odstępuje się Radzie szkolnej krrjowej do jak najściślejszego dochodzenia". 
Izba uehwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyach 

L. 734, 784, i 916/1883 Reprezentacyi miasta Buczacza i Jazłowca tudzież Reprez. pow. w Bu- 
czaczu o zmianę §. 21 i 33 ustawy szkolnej, w sprawie przeniesienia siedziby Rady szkolnej 
okręgowej z Czortkowa do Buczacza, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycye te odstępuje się Wydziałowi krajowemu z poleceniem, aby sprawę dokładnie zbadał 

i Sejmowi osobnem sprawozdaniem przedłożył".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 867/1883 Ludwika Gorzki, nauczyciela w Horyńcu, o wymiar sprawiedliwości co do krzywd 
i strat poniesionych przez W. Pana Leona Dąbrowskiego, inspektora szkolnego okręgu Jarosław
skiego, oraz o zapomogę, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Nad petycyą L. 867 przechodzi się do porządku dziennego".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.



Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoli czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 
L. 880/1888 nauczycieli szkoły 4 .-klasowej w Komarnie, o udzielenie dodatku drożyżnianego, 
oraz o zaliczenie szkoły w Komarnie do klasy II., z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Odstępuje się c. k. Kządowi do załatwienia".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 639/1883 Kady szkolnej miejscowej we Wielopolu-Skrzyńskiem: o uchwalenie przyspieszenia 
organizacyi szkoły, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petyeyę L. 639 Rady szkolnej miejscowej w Wielopolu-Skrzyńskiem powiatu Ropczyc- 

kiego: o przyspieszenie organizacyi tamtejszej szkoły, odstępuje się Radzie szkolnej krajowej 
do uwzględnienia".

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 281/1883 Józefa Szymańskiego, nauczyciela w Drohobyczu na przedmieściu Lisznia: o uzu
pełnienie pierwszego pięciolecia od 13. Lutego 1879. z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petyeyę tę odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do załatwienia".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 568|1883 gminy Breń ósuchowsk i Kawenczyn: o wyjednanie zmiany orzeczenia Rady szkol
nej krajowej z d 14. Stycznia 1879. L. 12.380/1878, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„ Petycye te odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do dokładnego zbadania stanu rzeczy, 

a gdyby się okazały nieformalności w dawniejszej pertraktacyi, do przeprowadzenia nowej".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. Zoll czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

L. 588/1882 Jana Popławskiego b. nauczyciela gymnazyalnego w Krakowie: o zezwolenie na
odbywanie odczytów treści naukowo - gospodarskiej po wsiach w promieniu 12-milowym od Kra
kowa położonych, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petyeyę Jana Popławskiego byłego nauczyciela gymnazyalnego w Krakowie o zezwolenie 

na odbywanie odczytów treści naukowo gospodarskiej po wsiach w promieniu 12-milowym od 
Krakowa położonych, odstępuje się c. k. Rządowi do załatwien ia "^

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozaawca poseł Siengalewicz czyta sprawozdanie Wydziału krajowego L. s. 779/83. 

w przedmiocie prośby Epifaniusza Jaremowicza, asystenta manipulacyjnego Wydziału krajowego 
o yeniam studiorum, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Sejm przyznaje Epifaniuszowi Jaremowiczowi prawo ubiegania się o posadę w oddziale 

konceptowym Wydziału krajowego, z uwolnieniem od obowiązku wykazywania studyów w §. 4 
litera 1 ustano wy służby krajowej przepisanych".

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca poseł Siengalewicz czyta sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi L. 709/83. 

Wojciecha Wilczyńskiego, dyetaryusza konceptowego w Wydziale krajowym o udzielenie 
mu yeniam aetatis et studiorun? z następującym wnioskiem:
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Wysoki Sejm raezy uchwalić:
„Udziela się Wojciechowi Wilczyńskiemu uwolnienie od obowiązku wykazania studyów 

wymaganych od urzędników konceptowych i przyznaje mu się prawo ubiegania się o posadę 
urzędnika Wydziału krajowego, pomimo przekroczenia przepisanego wieku.

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusy.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p Zoll czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o petycyi 

L. 891/83. Józefa Nowotnego względem nadania córce jego Maryi Nowotnej, uczennicy szkoły 
wydziałowej w Tarnowie stypendyum z fundacy Laskowskich, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Odstępuje się petycyę Józefa Nowotnegu o nadanie córce jego Maryi Nowotnej, uczennicy 

szkoły wydziałowej w Tarnowie stypendyum z fundacyi Laskowskich, Wydziałowi krajowemu do 
załatwienia.

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusy
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Lenartowicz czyta sprawozdanie komisyi prawniczej 

o petycyi L. 458/83. gminy Krasne powiatu Kałuskiego, aby do prawyborów do Sejmu i do Rady 
Państwa nie delegowano komisarzy rządowych, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad petycyą gminy Krasne o uchylenie interwencyi delegata rządowego przy prawyborach 

przechodzi się do porządku dziennego.
Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Lenartowicz czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o pety

cyi L. 168/83. gmin Dobra szlachecka i rustykalna o wyłączenie ich z okręgu c. k. Sądu powia
towego w Birczy i c. k. Starostwa w Donromilu, a przyłączenie do c. k. Sądu powiatowego i 
c. k. Starostwa w Sanoku z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad petycyą gmin Dobra szlachecka i rustykalna o przeniesienie ich z okręgu c. k. Sądu 

powiatowego w Birczy c. k. Starostwa w Dobroń ilu do okręgu c. k. Sądu powiatowego i c. k. 
Starostwa w Sanoku przechodzi się do porządku dziennego.

Izba uchwala wniosek komisy? bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi petycyjnej p. Lenartowicz czyta sprawozdanie komisyi petycyjnej 

o petycyi L. 380/83. Izraela Glanzberga, którą tenże żaląc się na niesłuszny wymiar podatku do
chodowego od handlu skórami, jakiego nie prowadzi, o uwolnienie go od płacenia tego podatku 
prosi, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy nchwalić:
Nad petycyą Izraela Glanzberga o uwolnienie go od płacenia wymierzonego mu podatmu 

dochodowego od handlu skórami, przechodzi się do porządku dziennego.
Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o pe

tycyi L. 1140/83. gminy Milczyce o wydzielenie jej z powiatu politycznego Mościskiego i sądo
wego Sądowo - Wiszr.iaóskiego a przydzielenie jej do powiatu politycznego sądowegc Rudeń- 
skiego, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Milczyce o wydzielenie jej z powiatu politycznego Mościskiego i sądowego 

Sądowo-Wiszniaóskiego, a przydzielenie do powiatu politycznego 1 sądowego Rudeóskiego, udziela 
się Wydziałowi krajowemu do zbadania w stosownej drodze i przedłożenia sprawozdania na naj
bliższej sessyi sejmowej.
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Izba uchwala wniosek komisji bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o pe- 

tyci L. 1.084/83. gminy Rokitno o wydzielenie jej z okręgu Starostwa w Gródku i Sądu w Ja
nowie, a przydzielenie do okręgu Starostwa i Sądu Lwowskiego, z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Rokitno o wydzielenie iej z okięgu c. k. Starobtwa w Gródku i Sądu w Ja

nowie a przydzielenie do okręgu Starostwa i Sądu Lwowskiego, odstępuje się Wydziałowi kra
jowemu do zbadania i przedłożenia wniosku Sejmowi.

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisy prawniczej poseł Żarski czyta sprawozdauie komisyi prawniczej o 

petycyi L. 299/83 gmin Honiatycze, KahujOw i Werbiż z pzzysiołkiem Sajków o wyłączenie ich 
z okręgu Starostwa Rudeńskiego a Sądu powiatowego Kormaniańskiego a przyłączenie do okręgu 
Starostwa Lwowskiego a Sądu powiatowego Szczerzecitiego, z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę zwierzchności gminnych i obszarów dworskich Honiatycze, Kahujów i Werbiż 

z przysiółkiem Sajków o wyłączenie tychże z okręgu c. k. Starostwa pow. w Rudkach i c. k. Sądu 
powiat, w Komarnie a przydzielenie do okręgu c. k. Starostwa pow. we Lwowie a c. k. Sądu 
pow. w Szczercu, udziela się Wydziałowi krajowemu do bliższego dochodzenia przez zasiągnięcie 
opinii odnośnych władz rządowycli i autonomicznych z wezwaniem, by wniosek swój w tej mierze 
na najbliższej sesyi sejmowej przedłożył.

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej poseł Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o 

petycyi 1.377/83 gminy Zawadka o wyłączenie z okręgu c. k. Sądu powiatowego w Frysztaku i c.k . 
Starostwa powiatowego w Jaśle, a przyłączenie dc okręgu c. k. Sądu powiatowego w Strzyżowie 
i c. k. Starostwa powiatowego w Rzeszowie, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Zawadka o wyłączenie z okręgu c. k. Sądu powiatowego w Frysztaku i c. k. 

Starostwa powiatowego w Jaśle, a przyłączenie do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Strzyżowie 
i c. k. Starostwa powiatowego w Rzeszowie, udziela się Wydziałowi krajowemu do zbadania 
przy wysłuchaniu opinii kompetentnych władz rządowych i autonomicznych, tudzież odnośnego 
obszaru dworskiego, z wezwaniem, by na najbliższej sesyi sejmowej przedłożył swój wniosek 
w tej sprawie

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej poseł Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej 

w przedmiocie petycyi L. 669/83. Józefa Mysłowskiego i czternastu innych wyborców z kuryi 
większych posiadłości dawnego obwodu czortkowskiego, o zmianę § . 1 .  krajowej ordyuacyi wy
borczej, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Nad netycyą Józef: Mysłowskiego i czternastu innych wyborców z kuryi większych posia

dłości dawnego obwodu czortkowskiego,. o przeuiesienie miejsca wyboru z Zaleszczyk do Czort- 
kowa, przechodzi Sejm do porządku dziennego1.

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisy i prawniczej poseł Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej 

o petycyi L. 716/83. gminy miasteczka Pruchnika, powiatu Jarosławskiego o ustanowienie w tej 
miejscowości Sądu powiatowego, z następującym wnioskiem :
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Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę gminy miasteczka Pruchnika powiatu Jarosławskiego, przekazuje się Wydziałowi 

krajowemu do zbadania w stosownej drodze, z wezwaniem, by w sprawie tej na najbliższej sesyi 
sejmowej wniosek swój przedłożył".

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o pe- 

tycyach L. 755 i 905/73. Wydziału powiatowego w Turce i kilku gmin powiatu Turczańskiego o 
przyspieszenie prac około założenia ksiąg gruntowych, z następującym wnioskiem:

„Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzywa się c. k. Rząd, aby przez właściwe organa wpłynąć raczył na szybszy tok prac

około założenia ksiąg gruntowych w Galicyi".
Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o pe

tycyi L. 970/83. miasta Lubaczowa i kilkunastu gmin o przeniesienie siedziby c. k. Starostwa 
z Cieszanowa do Lubaczowa, z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Lubaczowa o przeniesienie siedziby c. k. Starostwa powiatowego z Ciesza

nowa do Lubaczowa, odstępuje się Wydziałowi krajowemu do wszechstronnego zbadania i przed
łożenia wniosku Sejmowi.

Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi prawniczej p. Żarski czyta sprawozdanie komisyi prawniczej o pe 

tycyil. 1067/83 Brunona Rogalskiego w przedmiocie skarg na notaryuszów, z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad petycyą p. Brunona Rogalskiego o sprostowanie błędnych wyobrażeń o c. k. Nota-

ryuszach jako bezprzedmiotową, przechodzi się do porządku dziennego.
Izba uchwala wniosek komisyi bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi drogowej p Starowieyski czyta sprawozdanie komisyi drogowej 

w przedmiocie petycyi L. 653/83. obywateli i mieszkańców z okolic Strzyżowa w powiecie Rze
szowskim, o przeniesienie drogi powiatowej prowadzącej z Boguchwały do Strzyżowa na lewy 
brzeg rzeki Wisłok, z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Poleca się Wydziałowi krajowemu, w skutku wniesionej petycyi o przeniesienie drogi po

wiatowej z Boguchwały do Strzyżowa na lewy brzeg Wisłoka, aby wpłynął u Wydziału powia
towego Rzeszowskiego na przyspieszenie załatwienia tej sprawy

Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi drogowej p. Starowieyski czyta sprawozdanie komisyi drogowej o 

prośbie L. 509/83. gmin Bierówka, Lubla i Warzyce powiatu Jasielskiego względem uznania drogi 
gminnej z Lubli do Warzyc prowadzącej, jako powiatowej, z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy nahwalić :
Nad petycyą gmin Lubla, Warzyce, Bierówka, tudzież obszaru dworskiego w Lubli, Sejm 

przechodzi do porządku dziennego.
P ks. Buchwald stawia następującą poprawkę:

Odstępuje się petycyę gmin Lubla, Bierówka i Warzyce, Wydziałowi krajowemu do zba
dania i przedłożenia wniosków.

Protokół 29 posiedzenia. 2
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Przmawiają dwukrotnie poseł hr. Władysław Badeni i sprawozdawca — który imieniem 
komisyi modyfikuje wniosek w ten sposób:

„Poleca się Wydziałowi krajowemu aby wpłynął na Reprezentacyę powiatu Jasielskiego 
względem uznania drogi gminnej z Lubli do Warzyc prowadzącej, za drogę powiatową".

Poseł ks. Buchwald przystępuje do powyższego wniosku komisyi —  który Izba uchwala. 
Sprawozdawca komisyi administracyjnej p. Kaszewko czyta sprawozdanie komisyi admini

stracyjnej o petycy L. 741 [83 zwierzchności gir innej Witkowa nowego w sprawie poparcia u 
c. k. Rządu prośby o ustanowienie posterunku żandarmeryi w Witkowie nowym, z następującym 
wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Witkowa nowego o poparcie prośby u c. k. Rządu w sprawie ustanowienia 

w Witkowie nowym posterunku żandarmeryi, odstępuje się c. k. Rządowi do możliwego uwzglę 
dnienia.

Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi administracyjnej p, Kaszewko czyta sprawozdanie komisyi administra

cyjnej o petycyi L. 178/83 Wydziału powiatowego w Myślenicach, domagającej się wydania 
ustawy, ażeby grunta pod cmentarze w drodze wywłaszczenia nabyte być mogły, z następującym 
wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić następującej treści Rezolucyę:

Na podstawie §. 19. statutu krajowego wzywa się c. k. Rząd o wyjednanie ustawy na mocy 
której grunta pod cmentarze nabywać by można w drodze wywłaszczenia.

Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł ks. Sanguszko czyta sprawozdanie komisyi 

gospodarstwa krajowego o petycy L. 723 myślenickiego oddziału Towarzystwa krajowego ry
backiego, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Nad tą petycyą przechodzi się do umotywowanego porządku dziennego.
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł ks. Sanguszko czyta sprawozdanie komisyi 

gospodarstwa krajowego o petycyi L. 665 gminy Jadowniki podgórne o subwencyę na osuszenie 
bagna i założenie torfiarni, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę tę odstępuje się Wydziałowi krajowemu do urzędowania".
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł ks Sanguszko czyta sprawozdanie komisyi 

gospodarstwa krajowego o petycyi L. 738/83 gminy Hłomczy i mieszkańców gminy Dobry o udzie
lenie zapomogi na regulacyę rzeki Sanu, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycyę tę odstępuje się Wydziałowi krajowemu do możliwego uwzględnienia".
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł Merunowicz czyta sprawozdanie komisyi dla 

spraw gospodarstwa krajowego o petycyi L. 923/83 gminy Rożniatowa pow. Dolina o wolny po
bór surowicy solnej dla bydła, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Petycyę gminy Rożniatowa udziela się c k. Namiestnictwu do łaskawego uwzględnienia 
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
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Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł Merunuwicz czyia sprawozdanie komisyi go
spodarstwa krajowego o prośbie L. 135/83. wniesionej przez p. Franciszka Dorulę celem uzyskania 
subwencyi na poprawne urządzenie rybiarni, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Nad prośbą p. Franciszka Doruli przechodzi Sejm do porządku dziennego".
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł Wierzbicki czyta sprawozdanie komisyi dla 

spraw gospodarstwa krajowego o petycyi L. 177/83 Myślenickiego Wydziału powiat, o subwen- 
cyę naregulacyę rzeki Raby, z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Petycyę Myślenickiego Wydziału powiatowego przekazuje się Wydziałowi krajowemu do 

urzędowania'.
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi kultury krajowej poseł Wierzbicki czyta sprawozdanie komisyi dla 

spraw gospodarstwa krajowego o petycyi L. 399/83 nauczyciela szkoły ludowej w Rabce Józefa 
Sadowskiego o założenie szkoły garncarskiej i tkackiej, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Nad petycyą Józefa Sadowskiego o założenie szkoły garncarstwa i tkactwa w Rabce, prze

chodzi Sejm do porządku dziennego".
Izba uchwala wniosek powyższy bez dyskusyi.

^Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi
szkolnej nad petycyą do L. 198/83 Alojzego Kapłońskiego, nauczyciela z Szerzyny, Jasielskiego 
okręgu szkolnego, o policzenie gminy Szerzyny do III. klasy pod względem płacy nauczycielskiej, 
z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Przekazuje się tę petycyę Radzie szkolnej krajowej do załatwienia".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi

szkolnej nad petycyą L. 184/83 Rady gminnej Zwierzyńca pod Krakowem, w sprawie reorgani- 
zacyi szkoły klasztornej na szkołę ludową etatową w Półwsiu zwierzynieckiem i przerzucenie 
ciężaru utrzymania tej szkoły na gminy z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Przekazuje się tę petycyą Radzie szkolnej krajowej do urzędowania".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi

szkolnej o petycyi L. 402/83 Józefa Sadowskiego nauczyciela w Rabce, o zrównanie płacy z płacą 
nauczycieli w miasteczkach o 2.000 ludności z następującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
„Przechodzi się nad tą petycyą do porządku dziennego".
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej poseł W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi

szkolnej o petycyi 1. 405/83 Rady szkolnej miejscowejjw Przewrotnem: o podwyższeniu płacy nau
czycielowi do 400 zł. z powodu liczby mieszkańców nad 2.000, z następującym wnioskiem: 

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
„Przekazuje się petycyę powyższą Radzie szkolnej Krajowej do załatwienia".
Izba uchwala ten wniosek, bez dyskusyi.
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Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol
nej o petycyi L. 404/83 Rady szkolnej miejscowej w Widelce o podwyższenie płacy nauczy
cielowi do 400 złr. z powodu liczby mieszkańców nad 2000, z następującym wnioskiem.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się petycyę tę Radzie szkolnej krajowej do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi L. 407/83 nauczycieli szkół ludowych i szkoły wydziałowej w Przemyślu o zmianę 
ustawy szkolnej z dnia 2. Maja 1873 r. z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się petycyę tę Radzie szkolnej do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi L. 408 nauczycieli przy 4-klasowej szkole lud. męskiej w Jaśle, o podwyższenie 
płac albo udzielenie dodatku drożyźnianego, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się.petyeyę tę Radzie szkolnej do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjuej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi 410/83 grona nauczycieli szkół ludowych w Gródku koło Lwowa, o podwyższenie 
płac nauczycielskich, na podstawie dokonanego spisu ludności, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Przekazuje się petycyę tę Radzie szkolnej krajowej do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi L. 444/83 Rady szkolnej miejscowej w Podgórzu, o zrównanie posady młodszego 
nauczyciela w płacy z posadami starszych nauczycieli przy szkole męskiej w Podgórzu, z nastę
pującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się tę petycyę Radzie szkolnej de załatwień, a.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi L. 574'83 nauczycieli szkoły pospolitej 4-klasowej w Podgórzu, o przeniesienie ich
płac du klasy pierwszej, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się tę petycyę Radzie szkolnej do załal wienia.
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi L. 183/83 Rady szkolnej miejscowej w Czernichowie o utworzenie szkoły cztero
klasowej w Czernichowie, z następującym wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się tę petycyę Radzie szkolnej krajowej do zbadania i możliwego uwzględnienia. 
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca komisyi edukacyjnej p. W. Dzieduszycki czyta sprawozdanie komisyi szkol

nej o petycyi L. 411/83 tymczasowych nauczycielek szkoły wydziałowej żeńskiej w Krakowie
o stabilizowanie a ewentualnie o podwyższenie płac, z następującym wnioskiem:
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Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Przekazuje się petyeyę tę Kadzie szkolnej krajowej do zbadam- i możliwego uwzględnienia. 
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi.

Sprawozdawca komisyi petycyjnej ks. p. Kopyciński czyta sprawozdanie komisyi petycyjnej
0 petycyi L. 447/83 Rady szkolnej miejscowej Żmigrodu nowego o zasiłek w sumie 1000 złr. 
na zakupno kawałka ziemi na ogród dla szkoły, z następującym wnioskiem;

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Odsyła się prośbę Kady szuolnej w Żmigrodzie Wydziałowi krajowemu do zbadania

1 szczególnego uwzględnienia
Izba uchwala ten wniosek bez dyskusyi
Po wyczerpaniu porządku dziennego, sekretarz p. Siengalewicz odczytuje protest p. Romań

czuka i towarzyszy przeciw uchwale Sejmu z dnia 9. Września b. r. którą na wniosek Wydziału 
krajowego Sejm przeszedł do porządku dziennego nad protestem Marcelego Krynickiego wyborcy 
z Zagórza i innych przeciw uznaniu ważności wyboru p. Teofila Żurowskiego na posła do Sejmu 
okręgu wyborczego mniejszych posiadłości Lisko-Baligród-Lutowiska.

Marszałek oświadcza że protest zostanie dołączony do protokołu obrad.
P. Golejewski wnosi przekazanie wszystkich niezałatwionych petycyj Wydziałowi krajowemu 

do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek.
Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Badeni odczytuje protokół obrad Sejmu z 29. posiedzenia. 
Izba przyjmuje ten protokół.

Marszałek zamyka I. sesyę V. peryodu sejmowego i naznacza w moc reskryptu cesarskiego 
z dnia 7. Września b. r. zwołującego Sejm galicyjski na ponowną sesyę, — 1. posiedzenie na 
dzień 12. Września bieżącego roku o godzinie 11. przed południem z następującym porządkiem 
dziennym:

Porządek dzienny 1. posiedzenia, II. sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego, które się odbę
dzie w piątek dnia 12. września 1884. o godzinie 11. przed południem.

1. Wybór czterech sekretarzy, czterech kwestorów i 12 rewidentów.
2. Przedłożenie rządowe z zamknięciem rachunków funduszów indemn. za r. 1883.
3. Przedłożenie rządowe z preliminarzami funduszów indemmzacyjnych na r. 1885.
4. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego, o zamknięciu rachunków funduszów

krajowych za r. 1882. Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
5. Pierwsze czjtanie sprawozdania Wydziału krajowego, o budżecie krajowym na r. 1885. 

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
6. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego, o preliminarzu krajowego funduszu

szkolnego na r. 1885. Sprawozdawca poseł Pietruski.
7. Pierwsze czytanie sprawozdania z czynności Wydziału krajowego za czas od 1. lipca 1883 

do końca czerwca 1884. Sprawozdawca poseł Pietruski.
8. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego o zmianie niektórych postanowień 

obowiązującej obecnie krajowej ordynacyi wyborczej z 26. lutego 1861. Sprawozdawca poseł 
Podlewski.

9. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego z projektem ustawy budowniczej dla 
miasta Lwowa. Sprawozdawca poseł Smolka.

10. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego, o wyznaczenie kredytu po 120.000
zł. w. a. przez trzy lata (1885—1886— 1887) na budowę koszar dla załogi wojskowej stale
w kraju konsystującej. Sprawozdawca poseł Smolka.
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11. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego z dalszych czynności około organizacyi 
Banku kraiowego. Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

12. Pierwsze czytanie sprawozdania- Wydziału krajowego, w przedmiocie uwolnienia dochodów 
Banku krajowego od wszystkich dodatków do podatków z wyjątkiem państwowych. Spra
wozdawca poseł Wereszczyński.

13. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego w przedmiocie spraw gó-niczych. Spra
wozdawca poseł Wereszczyński.

14. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego w przedmiocie budowy drogi krajowej 
z Borszczowa do Jezierzan — i przedłużenia jej bądź w kierunku wiodącym do drogi kra
jowej Skalsko-Czortkowskiej, bądź też w kierunku drogi państwowej Czortkowsko - Zale- 
szczyckiej. Sprawozdawca poseł Władysław Badeni.

15. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego z wnioskiem udzielenia opinii c. k. 
Rządowi, aby miejscowości Tarnawa górna i dolna, z okręgu c. k. Sądu powiatowego 
w Ślemieniu i c. k. Starostwa w Żywcu wydzielone, a do okręgu Sądu powiatowego deleg. 
i c. k. Starostwa w Wadowicach przydzielone zostały. Sprawozdawca poseł Podlewski.

16. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego o petycyi osady Zebranówka w po
wiecie Śniatyńskim, o wyłączenie jej od gmin Kuty stare, Kobaki, Rybno i Słobódka —  
położonych w powiecie Kossowskim. Sprawozdawca poseł Smolka.

17. Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego, z wnioskiem zmiany uchwały Wys. 
Sejmu z dnia 29. maja 1875. w tern, że miejscowość Bratkowce, leżąca w okręgu c. k. 
Sądu powiatowego w Tyśmienicy i c. k. Starostwa w Tłumaczu, przeniesiona być ma do 
okręgu Sądu powiat, deleg. miejskiego i c. k. Starostwa w Stanisławowie. Sprawozdawca 
poseł Wereszczyński.

18. Wybór komisyi budżetowej, administracyjnej, prawniczej, lustracyjnej, petycyjnej, drogowej, 
bankowej, górniczej.
Koniec posiedzenia o godzinie l 3/4.

M arszałek k ra jow y :

Dr. Zyblikiewicz w. r.

Sekretarze:

St. Badenii w. r. 
Siengalewicz w . r.



15

Protest.
przeciw uchwale Wysokiego Sejmu z dnia 9. września 1884.

którą Wysoki Sejm nad zarzutami p. Marcelego Krynickiego, wyborcy z Zagórza i innych prze
ciw ważności wyboru p. Teofila Żurowskiego posłem z wyborczego okręgu mniejszych posiadłości 

Lisko-Baligród-Lutowiska przeszedł do porządku dziennego.

Zważywszy, że wolny wybór posła stanowi kardynalną zasadę życia konstytucyjnego;
zważywszy, że wedle statutu krajowego prawo wyboru posłów p”zysługuje wyłącznie tylko 

wyborcom;
zważywszy dalej, że Wysoki Sejm wedle §. 31. Statutu krajowego i §§. 50. tudzież 51. 

ordynacyi wyborczej, a wreszcie wedle §. 11. regulaminu sejmowego powołanym jest tylko do 
rozstrzygania o przypuszczalności w y b r a n y c h  posłów;

- zważywszy przeto, że już uchwala Wysokiego Sejmu z dnia 6. października 1883., którą 
uznano za ważny wybór p. Teofila Żurowskiego na posła okręgu wyborczego mniejszych posia
dłości LiSKO-Baligród-Lutowiska, pomimo, że p. Teofil Żurowski nie był ogłoszony jako wybrany 
i nie otrzymał certyfikatu, naruszyła kardynalną zasadę wolnego wyboru, tudzież wspomniane 
postanowienia Statutu krajowego, ordynacyi wyborczej i regulaminu sejmowego, tern bardziej, 
że wybrany w tym okręgu poseł, który otrzymał certyfikat, złożył przedtem mandat poselski;

zważywszy dalej, że dla zabezpieczenia legalności wyboru, z natury rzeczy musi wyborcom 
przysługiwać prawo wniesienia zarzutów czyli protestu w razie pokrzywdzenia;

zważywszy, że to prawo przyznaje także wyraźnie §. 13. prowizorycznie obowiązującego 
regnlaminu sejmowego z dnia 27. listopada 1865. odgraniczając je  tylko do 14 dni po uznaniu 
ważności wyboru;

zważywszy, że dnia 19. października 1883. 1. 1.06! przeciw ważności wyboru p. Teofila
Żurowskiego wniesiony został protest w przepisanym terminie;

zważywszy przeto, że uchwała Wysokiego Sejmu z dnia 9. września 1884. by przejść do
porządku dziennego nad tym protestem bez poprzedniego jego sprawdzenia, sprzeciwia się wy
raźnemu postanowieniu §. 13. regulaminu sejmowego z dnia 27. listopada 1865. a w związku ze 
wspomnianą uchwałą z dnia 6. października 1883. neguje kardynalną zasadę wolnych wyborów, 
stawiając na jej miejsce fakt powoływania posłów przez Wysoki Sejm:

my niżej podpisani protestujemy przeciw tej uchwale jako nieprawnej i nielegalnej.
We Lwowie dnia 9. września 1884.

Julian Romańczuk, Teofil Bereżnicki, Mikołaj Siczyński, Stefan Kaczała, Piotr Lenióski,
Siengalewicz, K. Ochrymowicz, Dr. M. Antoniewicz.

Z Drukarni Ludowej we Lwowie.




